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УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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Намінальная налічаная сярэдняя заработная плата работнікаў у Беларусі склала ў маі 943,9 рубля, паведамляе Нацстат. 

Стратэгічныя прадпрыемствы Беларусі (а такіх амаль 100) прадавацца не будуць. 

                           АКТУАЛИИ

Светлана 
КАЛИНКИНА

СЕНСАЦИЯ!

СРАВНИМ...

На сколько литров бензина  
хватает средней зарплаты  

в странах-соседках?
 «На среднюю заработную плату по 

Республике Беларусь в 2019 году можно 
приобрести около 644 литров бензина 
АИ-92, что почти в два раза больше, чем 
в соседней Украине», – сообщил на про-
шлой неделе концерн «Белнефтехим», объ-
ясняя белорусам, почему цены на бензин в 
нашей стране снизить не получается.

Мы решили сравнить, а сколько топли-
ва на среднюю зарплату могут приобрести 
жители других соседних с нами стран, а 
также Казахстана – страны-участницы 
Таможенного союза. Для расчета взяли цену 

бензина с октановым числом 95, потому что 
АИ-92 в европейских странах нет. И цену на 
бензин тоже взяли среднюю, потому что она 
в разных регионах стран-соседок, в зави-
симости, например, от компании, которой 
принадлежит АЗС, может отличаться. Это 
только в Беларуси цены на бензин одинако-
вые по всей стране. 

К слову, автовладельцу в России 
средней зарплаты хватит на 1100 литров 
АИ-92, то есть почти в 2 раза больше, чем 
белорусу. 

Итак, что касается бензина АИ-95.

Страна Средняя зарплата  
(в евро)

Цена за 1 л АИ-95  
(в евро)

На сколько литров 
 хватит зарплаты

Беларусь 449 0,71 632
Латвия 1064 1,27 837
Польша 1180 1,20 983
Литва 1262 1,22 1034
Казахстан 400 0,38 1052
Россия 635 0,60 1054

Товарищ Путин, 
вы большой 

ученый
Президент России  Владимир Путин на Петербургском 

экономическом форуме на вопрос о возможном объединении 
с Беларусью почесал глаз, поерзал ногой и выдал: «По моему 
глубокому убеждению, мы все-таки один народ. Но так сло-
жилось, что мы живем в разных странах, разные государства 
образовались... Сегодня нет никаких оснований для государ-
ственного объединения, у нас нет таких планов, целей нет. 
У нас есть план строительства Союзного так называемого 
государства». 

Присутствующие встретили заявление бурными аплодис-
ментами.  Отсутствующие, но следящие за новостями в Минске 
даже успокоились: Путин сказал «нет», пронесло. 

Я бы успокаиваться не торопилась. Во-первых, Путин упо-
требил слово «сегодня». Сегодня планов нет, а завтра?.. 

Во-вторых, когда экс-президент США Билл Клинтон, отри-
цая в суде свои отношения с Моникой Левински, все время 
трогал себя за нос, специалисты по всему миру расценили это 
как верный признак неискренности. Путин чешется и ерзает при 
ответе на вопрос о Беларуси – и это искренний ответ?.. 

Ладно, допустим. 
Но зачем тогда он вновь и вновь вытаскивает в информаци-

онное поле миф про «один народ».  «Я так считаю, я убежден», 
– настаивает президент России. Хотя миф про «единый народ» 
уже лет пятнадцать как опровергнут именно российскими уче-
ными. Он что, после учебников в Высшей школе КГБ больше 
ничего не читал? Вокруг него никто ничего, кроме банковских 
счетов, не читает? Еще и аплодируют… Ватники!

Напомню то, что известно всем более-менее интересующим-
ся темой про «один народ». 

Монография «Русский генофонд», написанная под руковод-
ством известного российского генетика и антрополога, доктора 
биологических наук, профессора Елены Балановской, в свое 
время стала настоящим информационным взрывом. Это было 
первое подобное исследование, и оно оказалось сенсационным. 
Исследователи в пух и прах разгромили пресловутый миф о 
«восточных славянах» – о том, что якобы белорусы, украинцы 
и русские составляют группу «восточных славян». Выяснилось, 
что нет никакой группы и нет никаких восточных славян. 
Единственными славянами из этих трех народов ученые призна-
ли только нас, белорусов. Да и то не восточными, а западными. 
Генетически мы оказались далеки и от русских, и от украинцев, 
но зато очень-очень близки к полякам, а еще – чехам и словакам. 
Свою «близкую родню» русские исследователи нашли не у нас, а 
в Финляндии.

«Результаты исследований российских ученых о генофонде 
русского народа еще долго будут усваиваться в обществе, ибо 
они полностью опровергают все существующие у нас пред-
ставления, сводя их к уровню ненаучных мифов. Эти новые 
знания надо не столько понять, сколько к ним надо привыкнуть. 
Теперь абсолютно ненаучной стала концепция о «восточных 
славянах», ненаучными являются съезды славян в Минске, где 
собираются вовсе не славяне из России, а русскоязычные финны 
из России, которые генетически славянами не являются и к сла-
вянам никакого отношения не имеют. Сам статус этих «съездов 
славян» полностью дискредитирован российскими учеными. 
Русский народ назван по результатам этих исследований уче-
ными России не славянами, а финнами. Финнами названо и 
население Восточной Украины, а население Западной Украины 
генетически сарматы. То есть украинский народ – тоже не славя-
не», – писал в то время журнал «Власть». 

Владимир Путин может не верить американским ученым, 
польским, белорусским, но своим-то должен верить. Но он, 
наплевав на науку, по какой-то причине настойчиво распростра-
няет пропагандистские выдумки. И нам главное понимать – по 
какой.

Кто-то скажет, что гены – чушь, что «единый народ» – 
это про историческую общность. Но и тут получается паль-
цем в небо. Потому что к Российской империи белорусские 
земли были присоединены только в самом конце XVIII 
века. И, надо сказать, жестоко, кроваво присоединены. 
Много это или мало, чтобы говорить про «единый народ»?.. 
Видимо, мало. По крайней мере монголо-татарское иго на 
Руси длилось триста лет, но про то, что русские с монгола-
ми «один народ», в Кремле помалкивают. Чего тогда к нам 
прицепились?

Конечно, байки про «один народ» – это тот информацион-
ный фон, который не позволяет позорной истории про Союзное 
государство Беларуси и России наконец закончиться. 

Для нас – позорной. Для России – лестной, конечно. Потому 
что кто еще попросился с ней в одно государство? Даже непри-
знанная Абхазия не захотела. А мы, белорусы, получили исто-
рический шанс, дар, возможность реализовать мечту о соб-
ственном государстве, но зачем-то побежали в Москву какое-то 
союзное государство строить. Удивительная трусость и непро-
стительная историческая ошибка! 

Но ошибки надо признавать и исправлять. Есть союзы, есть 
союзники, но никакого Союзного государства быть не должно. 
Что бы ни говорил Путин, это либо перспектива объединения, 
вхождения Беларуси в состав России, либо абсурд. 

И хватит уже нам чушь втюхивать, что без Союзного госу-
дарства нельзя отменить межгосударственный роуминг, нельзя 
договориться о налогах и пенсиях, нельзя ездить, нельзя торго-
вать, нельзя жить. Весь мир живет, и мы будем. 

А про один народ... Для начала пусть они с наследниками 
Орды на эту тему поговорят.

Калі хочаш лепшай долі –
дапамажы «Народнай Волі»!
На пальцах адной рукі можна 

пералічыць усе незалежныя 
грамадска-палітычныя друкаваныя 
газеты, якія выходзяць у Беларусі. 
«Народная Воля» – у лідарах.

Для журналістаў «Народнай 
Волі» няма забароненых тэм, як і 
недатыкальных асоб. Свабода слова, 
плюралізм меркаванняў, змаганне 
за тое, каб Беларусь нарэшце 
стала сапраўднай дэмакратычнай 
краінай, – вось галоўныя прынцыпы 
рэдакцыйнага калектыву.

Вядома ж, сіла газеты – у 
згуртаванасці яе прыхільнікаў. 
Паколькі поўным ходам ідзе падпіска 
на другое паўгоддзе, то ва ўсіх, хто 
хоча дапамагчы «Народнай Волі», 
ёсць магчымасць зрабіць гэта, не 
выходзячы з дома. Заходзьце, калі 
ласка, на сайт Belpress.by і праводзьце аплату праз сістэму «Расчет» (АРІП).

Пры гэтым заўважым, тэрмін афармлення падпіскі праз інтэрнэт на ліпень–
снежань 2019 года – да 20 чэрвеня.

Застаецца і традыцыйная форма падпіскі на «Народную Волю». Толькі 
майце на ўвазе: каб не застацца без любімай газеты з 1 ліпеня, вам неабходна 
зазірнуць у любое паштовае аддзяленне да 26 чэрвеня. Спецыялізаваныя пункты 
«Белсаюздруку» будуць прымаць плату за падпіску на ліпень да 23 чэрвеня. Кошт 
месячнага камплекту нумароў менш за 8 рублёў. Падпісныя індэксы: 63222 – для 
індывідуальных падпісчыкаў, 632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Нагадваем: у бліжэйшыя месяцы Беларусь чакаюць вялікія падзеі. На старонках 
«Народнай Волі» яны знойдуць аператыўнае і аб’ектыўнае адлюстраванне. Таму 
звярніце ўвагу на наступныя радкі:

Калі хочаш лепшай долі –
дапамажы «Народнай Волі».
У свеце ПРАЎДЫ жыць імкніся,
на газету падпішыся!
       Рэдакцыя.

ГАЗЕТА – ЧЫТАЧЫ

Игорь Шуневич  
ушел в отставку

Вчера А.Лукашенко принял рапорт об отставке 
министра внутренних дел.

Игорь Шуневич сказал, что сам подал 
рапорт об отставке. 

«Пройден очень длинный и сложный путь 
работы в министерстве. Многое сделано. В 
какой-то момент я начал понимать, что 
нужно обеспечивать преемственность, 
динамику, скорость и эффективность при-
нятия решений. И это достаточно сложно 
– быть актуальным, – сказал он belta.by, 
объясняя причины такого шага. – Во-первых, 
нужен свежий взгляд на работу министер-
ства. Во-вторых, думая и о своей эффек-
тивности, считаю, что пришло время сме-
нить род деятельности. Достаточно долго 
я нахожусь в должности министра. Может, 
глаз замылился. Может, нужно попробовать 

что-то другое. Это единственная моти-
вация, я ее изложил главе государства, он с 
этим согласился».

Куда уходит Шуневич? Не в Совет ли 
безопасности вместо Станислава Зася? 

Сам Шуневич говорит, что пока кон-
кретных предложений ему не поступило.

 «Жизнь продолжается. Желание и воз-
можность работать есть. В сложившейся 
ситуации я не вижу абсолютно ничего экс-
траординарного. Все развивается по спи-
рали. Сидеть сложа руки я точно не буду. 
Надеюсь быть полезным государству на 
любой должности».

Шуневич руководил МВД с мая 2012 года.
Вера ВИР.

Таким Игорь Шуневич 
запомнился многим.

Прямо скажем, зловещая информация о 
переговорах на полях Международного эко-
номического форума в Санкт-Петербурге 
по переходу Беларуси и России на еди-
ную валюту пришла на днях от главы 
Минэкономразвития РФ М.Орешкина. С 
ним за одним столом сидел наш министр 
экономики Д.Крутой. 

Этот факт заставляет меня повто-
риться о том, о чем я не единожды писал: 
ВВП Беларуси составляет 3% от ВВП 
России, какой резон восточному соседу 
вводить какую-то общую валюту? Ради 
чего огород городить? Всем понятно: 
ею, единой валютой, может быть только 
российский рубль. Об этом российский 
премьер Д.Медведев прямо намекнул в 
известном ультиматуме.

На наш выстраданный националь-
ный атрибут не раз надвигалась  реаль-
ная угроза. В сентябре 1993 года, после 
неожиданного введения Москвой россий-
ского рубля, шесть стран СНГ – Армения, 
Беларусь, Казахстан, Россия, Таджикистан, 
Узбекистан – договаривались о создании 
рублевой зоны нового типа. Не срослось. 
Тогда белорусский и российский премье-
ры В.Кебич и В.Черномырдин подписали 
Соглашение об объединении денежных 

систем государств и переходе на единое 
средство расчетов – российский рубль. 
Насколько я помню, В.Кебич  заявлял, что 
переход Беларуси на более стабильный 
в то время российский рубль – его голу-
бая мечта. Видимо он считал, что с заме-
ной инфляционного и девальвационного 
белорусского рубля на более стабильную 
валюту России решатся многие пробле-
мы в разваленной экономике Беларуси. 
Вероятно, тогда правительству и его главе 
было не до суверенитета. Но Россия не 
горела желанием брать на себя разбалан-
сированную экономику Беларуси с боль-
шим бюджетным дефицитом. Я думаю, впо-
следствии, через несколько лет, московские 
бонзы об этом горько пожалели. А тогда, 
в мае 1994 года, председатель правления 
Национального банка Беларуси Станислав 
Богданкевич провел пресс-конференцию, на 
которой заявил, что подписанный в Москве 
договор об объединении денежных систем 
двух стран противоречит Конституции 
Беларуси и он не поставит на нем свою 
подпись, что сыграло решающую роль в 
вопросе сохранения национальной валю-
ты.

Вторая волна угрозы существова-
нию белорусского рубля как суверен-

ной валюты накатилась в двухтысячных 
нулевых годах. Белорусский рубль окреп, 
стал менее инфляционен (в 2006 году – 
менее 7% годовых), приличней выгляде-
ла и экономика страны. Тогдашние главы 
центральных банков Беларуси и России 
(Прокопович и, кажется, Игнатьев) тор-
жественно заявили, что все технические 
вопросы перехода на российский рубль 
с их стороны решены. Осталось только 
главам государств проявить политиче-
скую волю. Ее, слава Богу, и не последо-
вало. Камнем преткновения стал вопрос 
о создании двух эмиссионных центров, 
который поставила белорусская сторона 
(в Москве и Минске), на что Россия, есте-
ственно, не согласилась: такого в финан-
совой природе нигде нет. На тот момент 
А.Лукашенко понял, что белорусский бюд-
жет будет утверждаться в Москве, как он 
впоследствии говорил: будешь в Кремль 
за зарплатой ездить, наш Нацбанк пре-
вратится в филиал Банка России со всеми 
вытекающими последствиями.

Что из себя представляет сегодня рос-
сийский рубль? Стратегически он полно-
стью зависит от колебаний мировых цен на 
нефть. А там правят бал США и Саудовская 
Аравия. Поэтому от звания «деревянный», 

вышедшего из глубин российского народа, 
так и не избавился. Только-только белорусы 
избавились от опостылевших «баранок» на 
банкнотах – и что? Вот опять! Сравнения 
с региональной валютой евро тут некор-
ректны. Эта действительно общерегиональ-
ная валюта. Страны-участницы зоны евро 
в основном строго выдерживают принятые 
денежно-финансовые параметры. В зоне 
один эмиссионный центр – Европейский 
центральный банк. Неслучайно ни Польша, 
ни Чехия, имея экономики не нам чета, не 
спешат вводить евро.

Тревожно, что все эти разговоры про-
исходят на фоне «обострения» россий-
ско-белорусских отношений. Вопрос неза-
висимости Беларуси – наиважнейший и 
наиактуальнейший в предстоящих пере-
говорах с Кремлем. Мне бы не хотелось, 
чтобы кто-то из белорусских переговор-
щиков, среди которых есть совсем моло-
дые «государевы люди», захотел войти 
в историю с черной меткой. В историю 
сдачи государственного суверенитета. 
Национальная валюта – такой же атрибут 
государственного суверенитета, как флаг, 
герб и гимн. Особенно для Беларуси. И 
Д.Крутому нужно круто себя вести, а не 
лезть в пасть медведю.

               НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

Борис ЖЕЛИБА, профессор,  
доктор экономических наук Не лезть в пасть медведю

Ольга ГРИНЕВИЦКАЯ.

Трэцяя лінія метро прыме пасажыраў  
2 студзеня 2020 года

СТАЛІЦА

ІНІЦЫЯТЫВА

Усе работы вядуцца па графіку. У першыя 
дні кастрычніка будзе завершана праходка тра-
сы. Станцыя «Вакзальная» стане першай назем-
най. Самая глыбокая (больш за 25 метраў) – 
«Юбілейная плошча» (перакрыжаванне вуліц 

Мельнікайтэ, Кальварыйскай, Раманаўская 
Слабада і Сухой). Менавіта ў гэтым месцы паса-
жыры змогуць пераходзіць з трэцяй на другую 
лінію метро).

Вольга КАРАЛЬКОВА.

Літоўцы клапоцяцца пра беларусаў
Беларускіх і ўкраінскіх пенсіянераў, якія 

стала жывуць у Літве, прапануюць з наступнага 
года лячыць  бясплатна, нават калі яны ніколі 
не плацілі падатак на абавязковае страхаванне 
здароўя.

Як паведамляе Delfi, іх здароўе могуць 
застрахаваць за дзяржаўны кошт, як гэта робяць 
з літоўскімі пенсіянерамі.

Цяпер у Літве жывуць каля дзвюх тысяч 
беларусаў і ўкраінцаў пенсіённага веку. 

ЧУЛІ?

Іван Падгурскі будзе выконваць абавязкі міністра 
ўнутраных спраў

З’явілася інфармацыя, што функцыі міністра 
ўнутраных спраў часова (а магчыма, і пастаянна) 
будзе выконваць генерал-маёр Іван Падгурскі. 

Яму 54 гады. Начальнік крымінальнай міліцыі. 
Родам з Клімавіцкага раёна Магілёўскай 
вобласці.
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ФАКТ
Кожны пяты – непаўналетні
Дзеці складаюць 19% ад усяго насельніцтва Беларусі. Гэта каля 1,8 млн чалавек.

БЛІЦ

ИНИЦИАТИВА

ГУЧНАЯ СПРАВА

Беларуская сацыял-дэмакратычная партыя 
(Грамада) прапануе правесці галасаванне падчас 
парламенцкіх выбараў у адзін дзень, уключыць 

прадстаўнікоў ад усіх палітычных партый у склад 
Цэнтральнай выбарчай камісіі, акруговых і 
ўчастковых выбарчых камісій, арганізаваць 

адкрыты і галосны падлік галасоў выбаршчыкаў.

Ваша меркаванне 
наконт таго, як павінны 

быць арганізаваны 
парламенцкія выбары?

Вольга СІДАРЭВІЧ,  
кіраўнік аддзела прыватнай будаўнічай фірмы:

– Празрыста і сумленна, каб не было да чаго прачапіцца. А якія партыі будуць у 
камісіях – мне ўсё роўна. Галоўнае – вынік.

Павел СЕВЯРЫНЕЦ,  
сустаршыня аргкамітэта па стварэнні партыі «Беларуская 

хрысціянская дэмакратыя»:

– Каб арганізаваць парламенцкія выба-
ры, патрэбны: а) рэальны парламент, б) 
свабодныя і сумленныя выбары, в) неза-
лежная Цэнтральная выбарчая камісія. Ні 
таго, ні другога, ні трэцяга ў Беларусі 
дэ-факта няма і не будзе, пакуль пры 
ўладзе гэты рэжым. 

А наконт таго, як павінны быць 
арганізаваны парламенцкія выбары, – 

ёсць міжнародныя стандарты, даклад-
ныя рэкамендацыі АБСЕ. Адсутнасць 
палітычных рэпрэсій і палітвязняў, 
рэгістрацыя партый (напрыклад, БХД), 
аб’ектыўнае асвятленне ў СМІ, прадстаўнікі 
ўсіх удзельнікаў у камісіях, свабодная праца 
назіральнікаў, адсутнасць фальсіфікацый, 
адкрыты і галосны падлік з дэманстрацыяй 
бюлетэняў.

Дзмітрый КУЧУК,  
бізнесмен, генеральны дырэктар «Смеццесартавальнай 

‘ станцыі «Заходняя»:
– Я згодны з тым, што кажуць сацы-

ял-дэмакраты. Адзінае, што дадаў бы 
– палітычныя дэбаты. Без іх, на мой 
погляд, не можа абысціся ніводная 
палітычная кампанія.  Трэба,  каб 
палітыкі прэзентавалі свае праграмы, 

спрачаліся. Я лічу, што на беларускім 
тэлебачанні павінны даць эфір лідарам 
палітычных партый, прычым усіх без 
выключэння.

Ну, і самае важнае – арганізаваць без-
дакорны падлік галасоў.

Таццяна БЕРАЗНА, дызайнер:
– А хіба маё меркаванне можа на нешта паўплываць? Я ўвогуле не веру ў выбары ў 

нашай краіне.
Уладзімір НЯКЛЯЕЎ,  
грамадзянін і паэт:

– Гэтакіх прапаноў за апошнія 25 гадоў 
было ў Беларусі болей, чым у Кітаі кітайскіх 
папярэджанняў.

Ёсць Канстытуцыя Рэспублікі Беларусь, 
артыкул 65: «Выбары з’яўляюцца свабоднымі. 
Падрыхтоўка і правядзенне выбараў право-
дзяцца адкрыта і галосна».

Ёсць выбарчае заканадаўства, якое на 
паперы не пярэчыць Канстытуцыі. Але 

ў рэальнасці – супярэчыць цалкам. Як у 
Беларусі, гэтак і ў Расіі, і ва ўсіх краінах з 
«вертыкаллю» – аўтарытарнай палітычнай 
сістэмай. І ніякія прапановы нічога не зме-
няць, пакуль мы не зменім сістэму.

Мы – гэта грамадства. Сама 
аўтарытарная сістэма да трансфармацый не 
прыстасавана. Хіба толькі да дэкаратыўных 
– як у Казахстане.

Юрась ГУБАРЭВІЧ,  
старшыня руху «За Свабоду»:

– Пашырыць правы назіральнікаў 
(бачыць кожны бюлетэнь у час падліку). 
Удзел у датэрміновым галасаванні толькі 

пры наяўнасці дакументальнага пацвяр-
джэння. Фарміраванне камісій рандомнай 
выбаркай з усяго спісу прапанаваных.

Сяргей ЧЕРАЧЭНЬ,  
кіраўнік партыі «Беларуская сацыял-дэмакратычная Грамада»:

– У нашай краіне не важна, як галасуюць. 
Вынік залежыць ад таго, хто і як лічыць гала-
сы. На мой погляд, на першым этапе пасту-

пальнага руху да дэмакратызацыі выбараў 
хопіць празрыстых скрыняў для галасавання і 
анлайн-назірання за падлікам галасоў.

Алег ГАЙДУКЕВІЧ, падпалкоўнік міліцыі ў адстаўцы, першы 
намеснік старшыні Ліберальна-дэмакратычнай партыі Беларусі:

– Парламенцкія выбары павінны прайсці 
ў строгай адпаведнасці з законам! 

Мы з павагай ставімся да ўсіх прапаноў 
нашых калег па дэмакратызацыі выбарчага 
заканадаўства, многія з іх падтрымліваем. 
Але я перакананы, што трэба зрабіць 
галоўны крок: перайсці на выбары па пра-
парцыянальна-мажарытарнай сістэме. 
Па партыйных спісах павінна абірацца 50 
працэнтаў дэпутатаў! Гэта значна зменіць 
выбары.

Зараз па аднамандатных акругах у кож-
най акрузе адзін пераможца. А многія кан-
дыдаты набіраюць 10–15–20 працэнтаў, за іх 
галасуюць людзі, але пры гэтым іх голас не 
прадстаўлены ў парламенце.

Партыйныя спісы гарантуюць альтэр-
натыву ў парламенце і абласных Саветах. 

З’явяцца партыйныя фракцыі, вырасце роля 
парламента, грамадзянскай супольнасці. 
Усё гэта будзе садзейнічаць умацаванню 
суверэнітэту краіны і паляпшэнню жыц-
ця людзей. Бо развіццё там, дзе больш 
канкурэнцыі.

Партыі абавязаны змагацца за ўладу і 
браць удзел у выбарах заўсёды. Не плакац-
ца, што нешта немагчыма, а змагацца!

У верасні будзе з’езд ЛДПБ, на якім мы 
прадставім новую праграму, абноўленае 
кіраўніцтва, а таксама назавем імёны 110 
кандыдатаў у дэпутаты. Мы вылучым свай-
го кандыдата ў кожную акругу краіны. Мы 
правядзём парламенцкую кампанію зусім 
па-новаму, прэзентуем новых асоб – мала-
дых, мэтанакіраваных, паспяховых. Мы 
гатовы да выбараў.

Анатоль ШУМЧАНКА,  
кіраўнік РГА «Перспектыва»:

– Ёсць стандарты АБСЕ, якімі кіруецца 
ўвесь свет.  Ёсць свежы прыклад Украіны, як 
трэба праводзіць выбары.

Выбары павінны быць выбарамі. Я для 
сябе не бачу сёння магчымасці ўдзелу ў 
парламенцкай кампаніі, таму што вынікі 

галасавання на ўчастку няма магчымасці 
праверыць людзьмі маёй каманды. Таму 
абмяркоўваць арганізацыю выбараў без 
заканадаўчых змяненняў у выбарчае 
заканадаўства – проста не бачу сэнсу.

Марына КОКТЫШ.

Які лёс напаткаў  
беларускіх «баевікоў»?

Амаль усе фігуранты «справы патрыётаў» засталіся на былых пасадах.
Нагадаем, што затрыманні 

па гэтай справе пачаліся 
пасля заявы беларускага 
кіраўніка 21 сакавіка 2017 
года. Паведамлялася, што ў 
Беларусі «затрымалі дзясяткі 
баевікоў», якія «трэніраваліся 
ў лагерах са зброяй».

Цягам некалькіх дзён ста-
ла вядома пра дзясяткі затры-
маных. Спачатку паведам-
лялася, што справа вядзецца 
аб «падрыхтоўцы масавых 
беспарадкаў», пазней з’явілася 
абвінавачанне ў «стварэнні 
незаконнага ўзброенага 
фарміравання і ўдзеле ў ім».

Па справе аб падрыхтоўцы 
масавых беспарадкаў 
праходзілі 35 чалавек. З іх 
20 абвінавачваліся яшчэ і 
па артыкуле аб незаконным 
узброеным фарміраванні.

30 лістапада 2017 года 
старшыня Следчага камітэта 
Іван Наскевіч заявіў, што 
«папярэдняе расследаванне па 
крымінальнай справе скончана, 
27 лістапада прынята рашэн-
не аб спыненні крымінальнага 
пераследу ўсіх фігурантаў па 
справе і аб спыненні самога 
расследавання крымінальнай 
справы».

Карэспандэнт «Народнай 
Волі» пагутарыў з некаторымі 
фігурантамі гэтай гучнай 
справы двухгадовай даўніны…

«Я зараз займаюся прак-
тычна тым жа, чым займаўся 
і да затрымання, – кажа 
Андрэй Комлік-Ямацін. 
– Працую тэрмістам на 
Мінскім маторным заво- 
дзе, мяне ж ніхто не звальняў, 

нягледзячы на тое, што тры 
месяцы правёў у СІЗА. Больш 
за тое – практычна ўсе калегі 
падтрымлівалі ў складаны час, 
верылі ў мяне.

Акрамя таго, мяне цяг-
не да рамесніцтва – выраб-
ляю вопратку і аксесуары 
ў этнастылі. Праўда, дома 
дзіця малое, таму часу воль-
нага зараз не так і шмат. Але 
распрацовак і задумак у мяне 
хапае».

Андрэй адзначае, што ў 
яго жыцці асабліва нічога не 
змянілася.

«Мяркую, што пра спра-
ву ўжо ўсе забыліся, – дадае 
суразмоўца. – Хаця асабіста 
я такое не забуду, відаць, 
ніколі, бо ў ізалятары давяло-
ся правесці 100 дзён. І, як ака-
залася, тры месяцы сядзелі 
невінаватыя. Некаторыя хлоп-
цы праз суд хацелі запатраба-
ваць ад дзяржавы кампенсацыю 
за нанесены маральны ўрон, 
але ім адмовілі і не заплацілі ні 
капейкі. Складана нешта дака-
заць у нашых судах».

Міраслаў Лазоўскі 
апошнім з фігурантаў спра-
вы выйшаў на волю са след-
чага ізалятара. Крымінальная 
справа ў дачыненні да яго 
таксама была закрыта, хаця 
першапачаткова Лазоўскаму 
інкрымінавалася незакон-
нае захоўванне зброі: пад-
час затрымання ў сакавіку  
2017-га ў багажніку яго машы-
ны быццам бы знайшлі бая-
вы аўтамат з патронамі. Але 
раптоўна высветлілася, што не 
было ні «баевікоў», ні «баявога 
аўтамата».

– Збольшага ў маім жыцці 
таксама нічога не змянілася, 

– кажа Міраслаў. – Працую 
па-ранейшаму ў «Кнігазборы». 
Адказваю за распаўсюджванне 
кніг, хаця даводзіцца рабіць і 
іншую працу. Трэба сказаць, 
што на кніжным рынку ёсць 
пэўная пакупальніцкая стаг-
нацыя, таму працаваць не так 
проста. Ды і з боку беларускіх 
выдаўцоў прапановы паста-
янна растуць, канкурэнцыя 
ўзмацняецца.

– Калі вы паставілі для 
сябе кропку ў крымінальнай 
справе, якую два гады таму 
распачалі, у тым ліку і ў 
дачыненні да вас?

– Калі справу афіцыйна 
закрылі, то, па сутнасці, гэта 
і стала той кропкай. Праўда, 
юрысты кажуць, што на пра-
цягу 10 гадоў яшчэ могуць 
быць пракурорскія праверкі 
па законнасці закрыцця спра-
вы, таму, як бачым, варыянты, 
магчымы. Былі ж прэцэдэнты, 
калі справу здавалі ў архіў, а 
праз гады зноў давалі ёй ход 
і накіроўвалі на дадатковую 
праверку.

Але, мне падаецца, 
паколькі справа палітычная, 
то варушыць яе наўрад ці хто 
будзе.

– Вы правялі ў следчым 
ізалятары 101 дзень. Нейкім 
чынам гэта адбілася на 
здароўі?

– Зрок крыху падсеў, бо ў 
камеры не было чаго рабіць, 
акрамя таго як чытаць, а лям-
пачка ледзь свяціла.

Горш іншае – некаторыя 
з тых, каго лічыў сябрамі, 
адвярнуліся пасля гэтай спра-
вы. А можа, гэта і да лепша-
га. Людзі такім чынам таксама 
прайшлі праверку, і, акрамя 
таго, з’явілася вельмі шмат 
новых сяброў.

– Як склаўся лёс іншых 
фігу рантаў «справы 
патрыётаў»? Падтрымліваеце 
з імі кантакты?

– Наколькі вядома, боль-
шасць не змянілі месца пра-
цы. Аляксей Абрамаў працуе 
менеджарам па продажах, 
Андрэй Бяляўскі – мастак-
дызайнер. Калі ў было-
га вайскоўца Уладзіміра 
Румянцава закончыўся кан-
тракт, ён канчаткова пакінуў 
службу, хаця збіраўся гэта 
зрабіць раней. Паводле маёй 
інфармацыі, ён вучыўся 
на адмысловых курсах і 
зараз працуе ў IT-кампаніі. 
Былы супрацоўнік МНС 
Андрэй Дундукоў і 
к н і г а р а с п а ў с ю д ж в а л ь н і к 
Віктар Данілаў атрымалі спе-
цыяльнасць «мантажнік-
вышыннік» і ўладкаваліся на 
працу за мяжой, а Аляксандр 
Зімніцкі вучыцца ў Польшчы 
па спецыяльнасці «вайско-
вая гісторыя» і будзе там 
пісаць дысертацыю. Віктар 
Мароз – у бізнесе, Алесь 
Яўдаха будзе, напэўна, да ско-
ну дзён кнігі прадаваць… 
Адным словам, усе працуем, 
і тую крымінальную справу 
ўспамінаем толькі як жахлівы 
сон.

Алесь СІВЫ.

«Робім разам»
30 метров «фронтовой» дороги в культурном городе
Когда в 2015 году 

Сергей Колотков переехал 
в дом по улице Сметанина, 
18 в Витебске, друзья и 
знакомые ему завидовали. 
Новое, комфортное жили-
ще, рядом тихий частный 
сектор, при этом недалеко 
центр города.

Впоследствии Сергей 
был избран председателем 
товарищества собственни-
ков и сразу же столкнулся с 
проблемами. Пару лет назад, 
для того, чтобы добиться 
ремонта фонарей во дворе, 
пришлось обратиться аж в 
Администрацию президента.

– Но главная наша про-
блема – 30 метров разбитой 
дороги на улице Рижской – 
не решена до сих пор, – гово-
рит Сергей. – Жители наше-
го дома ежедневно ездят 
по этой дороге на работу 
и с работы. А нормального 
покрытия нет, ямы – чуть 
ли не до десяти сантиме-
тров глубиной! После дождя 
– «лужищи». В мороз лужи 
подмерзают, ямы становятся 
незаметными, и авто прова-
ливаются в них. 

Любопытно, что, соглас-
но документам застройщика, 
на дороге – гравийно-щебе-
ночное покрытие, а соглас-
но документам властей 
Витебска, она заасфальтиро-
вана. В общем, «дорога нахо-
дится в удовлетворительном 
состоянии». 

– Но на самом деле 
ямы никто не подсыпает, 
а асфальта положен лишь 
маленький кусочек четыре 
на полтора метра, – говорит 
Сергей. 

В ненамного луч-
шем состоянии и ули-
ца Сметанина, ведущая в 
центр города. Асфальт на 
ней лежит, ехать можно, 
но полно ям, колдобин, а в 
одном месте, где находит-
ся люк, уже образовался 
небольшой провал.

Сергей вел переписку 
с властями города, о про-
блеме улицы Рижской снял 
репортаж телеканал ОНТ. 
Все безрезультатно. А ведь 
люди, честные налогопла-
тельщики, явно достойны 
нормальной дороги.

И на помощь Сергею 
пришли члены обществен-
ного объединения «Говори 
правду» Дмитрий Дычек 

и Олег Квятинский. Они 
подсказали идею начать 
локальную кампанию «Робім 
разам», чтобы добиться 
асфальтирования участка 
улицы Рижской и ремонта 
улицы Сметанина. 

Команда составила текст 
обращения и отправилась 
собирать подписи жителей 
дома №18. Почти все они 
поддержали инициативу.

Рассказывает Дмитрий 
Дычек:

– Разве нормально, что в 
культурном центре страны, 
городе «Славянского база-
ра» и Марка Шагала, улица 
во «фронтовом» состоя-
нии? Нас поддержали поч-
ти все жильцы дома №18 

по улице Сметанина. В бли-
жайшее время планируем 
собрать подписи и жителей 
близлежащих домов част-
ного сектора. Обращение 
будет направлено в гор-
исполком. В зависимости 
от того, какой получим 
ответ, будут и наши даль-
нейшие действия. 

Команда «Робім разам» 
уверена, что асфальтирова-
ния улицы Рижской и ремон-
та улицы Сметанина в конце 
концов удастся добиться.

Андрей ИГНАТОВИЧ.

Более подробно об 
инициативе «Робім 

разам» можно узнать на 
сайте www.zapraudu.info.

З ПЕРШЫХ 
ВУСНАЎ

Хто  
патрапіць  

пад 
амністыю?
Ё сць афіцыйная 

інфармацыя, што зараз праект 
закона аб амністыі ў сувязі 
з 75-годдзем вызвалення 
Беларусі ад нямецка-
фашысцкіх захопнікаў 
праходзіць узгадненне ў 
дзяржорганах.

Амністыя можа закра-
нуць 6,5 тысячы чалавек. 
Прадугледжваецца, што 
на волю выйдуць больш 
за 2 тысячы чалавек. Пад 
амністыю патрапяць бацькі-
адзіночкі, якія выхоўваюць 
непаўнагадовых дзя-
цей, інваліды, ліквідатары 
наступстваў Чарнобыльскай 
аварыі, цяжарныя жанчыны, 
пэўная катэгорыя асоб, якія 
ўпершыню ўчынілі злачын-
ствы. Разам з тым амністыя не 
закране карупцыйныя артыку-
лы, асабліва цяжкія злачын-
ствы, у тым ліку забойствы.

КРЫМІНАЛ

Яшчэ  
адзін…

Следчы камітэт распачаў 
крымінальную справу ў 
дачыненні да намесніка 
дырэктара сталічнага КУП 
«Спецкамбінат КБА» Сяргея 
Рудога.

Паводле інфармацыі 
следства, у лютым мужчы-
на прыняў хабар памерам 
не менш за 800 долараў за 
вырашэнне пытання, якое 
ўваходзіла ў яго кампетэнцыю.

Паводле ч.1 арт.430, 
Рудому пагражае да 5 гадоў 
пазбаўлення волі.
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ЛІСТЫ З ПАЛЕССЯ

4.На дне Герадотава мора
Як жывуць беларускія і ўкраінскія палешукі

Бацька гісторыі Герадот 
паўтары тысячы гадоў таму пакінуў 
нам  апісанне Прыпяцкай раўніны. 
Даследчыкі і сёння губляюцца ў 
здагадках: дзе ён пабачыў у нашых 
мясцінах мора, названае пазней 
Герадотавым? Мару палешукоў пра 
ўласнае мора зразумець можна. 
Але, хутчэй за ўсё, морам уявіўся 
гісторыку-вандроўніку пойменны 
разліў Прыпяці, які ў старажытныя 
часы, калі да меліярацыі Палесся 
яшчэ ніхто не дадумаўся, быў яшчэ 
больш велічны.

Тагачаснае бездарожжа не 
пакідала варыянтаў у выбары шля-
ху. Самым надзейным быў водны, 
старажытнымі дарогамі былі 
рэкі. Думаецца, і Герадот плыў па 
Прыпяці. А калі плыў, то не мог 
не заўважыць, якое пакручастае 
рэчышча яна мае. Каб пераканац-
ца ў гэтым, нам сёння дастаткова 
зірнуць на карту. Рака часам робіць 
такія павароты, што пачынае цячы 
ледзь не ў зваротным напрамку. Але 
потым нібы адумваецца і вяртае сабе 
стратэгічны кірунак, каб разам з 
Дняпром уліцца ў Чорнае мора.

У гэтым сэнсе Прыпяць – самая 
натуральная беларуская рака, бо 
ўся наша гісторыя – як прыпяц-
кае рэчышча: мы то наперад руха-
емся, то на месцы патопчамся, то 
назад адступім. Але ўрэшце праз 
глыбокія віры і плыткія мелі мы 
ўсё ж працягваем рухацца па сваім 
нацыянальным азімуце.

Найбольш пакручастая Прыпяць 
акурат на Століншчыне. Паміж 
Мікашэвічамі і Давыд-Гарадком 
справа пад дых ёй б’е паўнаводная 
Гарынь, і Прыпяць паспешліва 
закладае левы віраж, каб прыйсці ў 
сябе. А можа, дзве ракі такім чынам 
проста гуляюць у свае рачныя гульні, 
дэманструючы ў выніку дружбу на 
векі вечныя? Хто ведае, вада, як 
даказалі навукоўцы, умее па-свойму 
думаць і па-рознаму рэагуе на роз-
ныя раздражняльнікі.

Несумненна адно – Гарынь 
плыве да нас з Украіны, плыве 
напорыста, і сваім узаемадзеяннем 
з Прыпяццю сведчыць пра свой 
заўважны ўплыў на беларускім 
баку. Але ж і Беларусь на сваю 
суседку неяк жа ўплывае. Каб даве-
дацца пра гэтыя ўзаемаўплывы, я 
адправіўся на беларуска-ўкраінскае 
памежжа.

Вулічны парламент  
у Церабяжове

Крайняе паселішча з нашага 
боку – Верхні Церабяжоў – сустра-
кае мяне традыцыйным вясковым 
спакоем. Ніхто тут не грувасціць 
на прысядзібных сотках парнікоў, 
як у Альшанах. Ніхто не месіць 
гліну, як у Гарадной, і не ідзе маса-
ва ў служкі Божыя, як у Рублі. 
Вёска перпендыкулярна ўперлася 
ў мяжу і нібы задумалася над сваім 
новым геаграфічным становішчам. 
На прыдарожных лаўках сядзяць 
ахвочыя да размоў пра ўсё на све-
це вяскоўцы, прычым мужчыны і 
жанчыны асобна. Гэткі сабе двух-
палатны Церабяжоўскі вулічны 
парламент. 

Прысуседжваюся да трох 
церабяжоўцаў сталага веку, якія ці 
то жартам, ці то ўсур’ёз прапануюць 
наступны парадак дня: яны адказ-
ваюць на ўсе мае пытанні, але – за 
пляшку. Абяцаю паставіць дзве, калі 
пакажуць кантрабандныя сцежкі ва 
Украіну. Мужчыны адразу сумнеюць 
– відно, што нядаўна дэмаркаваная 
мяжа на надзейным замку і былой 
вольніцы няма.

«Тут непадалёку вёска Люты 
Бор, яе цяпер, відаць адсялілі, – 
прыгадвае Васіль Бруцкі. – Дык 
там адна хата стаяла на белару-
скай тэрыторыі, а  прыбіральня – 
на ўкраінскай. Мне гаспадар сам 
расказваў, што па малой ці вялікай 
патрэбе хадзіў у суседнюю краіну... 
А сёння ні па якой патрэбе не 
сходзіш. Па нашым сенакосе нацяг-
нуты калючы дрот, у бок Гарадной 
увесь лес перакапаны. Звер зачэпіць 
– адразу сігналізацыя спрацоўвае, 
памежнікі тут як тут. Ад нас рукой 
падаць – Мярлінскія балоты, там за 
Саветамі быў палігон. Колькі сюды 
ваеннай тэхнікі везлі – танкі, бэтэ-
эры! Суткамі кананада чулася. Там 
і цяпер снарады пазаставаліся, калі 
пажар, то выбухаюць. Калі торф 
загараецца, то цэлае лета патушыць 
немагчыма. Ён жа ўнутры гарыць, 
звонку не відаць. Раней з таго тор-
фу брыкет рабілі, у Калодным завод 

быў. Яго даўно закрылі, а торф у 
кантэйнерах некуды вывозяць». 

Паводле слоў маіх суразмоўцаў, 
шмат якія спажывецкія тавары 
яны набываюць ва Украіне. Там 
нашмат таннейшае рабочае адзен-
не, посуд, гума для аўто. А вось 
бензін у Беларусі танней, украінцы 
цугам едуць запраўляцца ў Столін. 
На церабяжоўскіх могілках стаяць 
украінскія надмагільныя помнікі, 
керамічная плітка ў хатах – такса-
ма з-за мяжы. Больш танныя там 
бензапілы і пілы-балгаркі, але іх 
неабходна дэклараваць, і цягам 
некалькіх гадоў не маеш права 
ўвозіць падобны тавар. 

Цікаўлюся, наколькі пільныя 
памежнікі па абодва бакі мяжы? 
«Трасуць – ажно гай шуміць, 
– прызнаецца Васіль Бруцкі, – і 
салон, і багажнік, і пад капот загля-
даюць. Сабакі з усіх бакоў абнюх-
ваюць. З нашага боку поўны пара-
дак. А ўкраінцы часам чакаюць, 
што нешта дасі. Я тыдзень таму 
ехаў, там жанчына стаяла на пасту, 
дык адкрыта: дай што-небудзь. У 
мяне з сабой шакаладка была, то 
спатрэбілася». 

«Без хлеба –  
дрэнь палітыка»

Церабяжоўскія вулічныя 
парламентарыі не цураюцца і 
палітычных тэм. Незалежную 

Беларусь яны ўспрымаюць як да- 
дзенасць, хоць савецкае мінулае 
ўсе трое ўспамінаюць з непрыхава-
най настальгіяй. «Навошта нам тая 
Еўропа, мы і без яе пражывём, – гара-
чыцца Рыгор Гірса. – Трэба з усімі 
дружыць – і з Расіяй, і з Украінай, 
хоць там парадку няма. Вось у 
СССР усе жылі дружна. Тут піражок  
5 капеек каштаваў, і ва Уладзівастоку 
– 5, любата. А цяпер – там грыўні, там 
крамлёўскія рублі, тут беларускія, не 
разбярэшся. 

З нашага Церабяжова былі 
трое братоў – усе ваенныя. Адзін у 
Афганістане служыў, другі ў Латвіі, 
трэці і цяпер недзе ў Расіі служыць. 
І вось той, што жыў у Латвіі, памёр. 
А яго жонка – з Гарадзішча (пер-
шая вёска на ўкраінскай тэрыторыі. 
– М.С.), і там вырашыла мужа 
хаваць. То браты туды не паехалі, 
бо ў іх расійскія пашпарты. Правялі 
да граніцы і назад вярнуліся. Хіба 
гэта па-людску?» – ставіць пытанне 
рубам Рыгор Гірса. 

Вядома ж, не па-людску. Але 
хіба па людску – весці гібрыдную 
вайну з тым, каго яшчэ ўчора 
называў братам? Хіба па-людску 
штодня паліваць суседа памыямі 
відавочнай хлусні з тэлеэкрана? 
Хіба па-людску глуміцца з тэры-
тарыяльнай цэласнасці суседняй 
краіны, прысвойваючы ўсё, што 
кепска ляжыць?  

Але ў церабяжоўца Івана 
Адамчука на расійска-ўкраінскія 
адносіны свой погляд: «Я разоў 
дзесяць быў у Данбасе, там усе 
гавораць па-руску. Нашто ім пера-
вучвацца? І Крым ва Украіны 
ніхто не забіраў, ён сам у Расію 
перайшоў праз гэты, як яго, рэфе-
рэндум. Каб не рускія, то сёння 

амерыканцы стаялі б у Крыме. І 
там было б тое ж, што на Данбасе. 
Новаму ўкраінскаму прэзідэнту 
Зяленскаму трэба мірыцца з Расіяй 
і вырашаць лёс Данбаса. У Данецку 
жывуць тры мае сястры, пакуту-
юць, бедныя». 

Слухаў я церабяжоўцаў і 
прыгадваў радкі паэта Леаніда 
Галубовіча: «Ды раптам скажа дзед 
які / з развагай аналітыка – / хлеб 
трэба сеяць, мужыкі, / без хлеба – 
дрэнь палітыка». Мае суразмоўцы 
з такой жыццёвай мудрасцю 
пагадзіліся і дэбаты спынілі. 

Дома і салома ядома
Тым часам я трапляю на пася-

джэнне жаночай палаты вулічнага 
парламента, што праходзіла ў 
вішняку каля хаты старасты вёскі 
Валянціны Мельнікавай. Яна і рас-
пачала дыскусію, па які бок мяжы 
лепш людзям жывецца: «Нават зубы 
ва Украіне паставіць дзешавей! Мы 
для гэтага ва Удрыцк на цягніку 
ездзім. Там танней апрануцца, дзіця ў 
школу адзець. А нядаўна на граніцы 
зрабілі магазін бяспошліннага ганд-
лю. У ім літр гарэлкі каштуе ўсяго 6 
рублёў. У нас дазваляюць увозіць 3 
літры, а ў іх толькі літр. То мы, прыз-
нацца, трохі надурваем украінцаў, 
але як – я вам не скажу». 

Нягледзячы на танную 
ўкраінскую стаматалогію і мен-
шыя кошты на адзенне за блізкай 
мяжой, Валянціна Мельнікава, 
як і належыць нізавому звя-
ну ўладнай вертыкалі, робіць 
прадказальную выснову адносна 
краіны шчасця. Што ж, як вядома, 
дома і салома ядома.  

Задаволеная жыццём стара-

ста, праўда, агаворваецца, што 
пенсіі ў Беларусі малаватыя. За 
375 рублёў штомесяц у яе ніяк не 
атрымліваецца з’ездзіць у адведкі 
да сына ў Новасібірск. А ў Ніны 
Лугіной пенсія яшчэ меншая, 286 
рублёў, нягледзячы на 22 гады пра-
цы даяркай на ферме. «А я па 20 
літраў вёдры валачыла, у мяне рукі 
аж да зямлі выцягнуліся», – абура-
ецца цётка.

Пасяджэнні Церабяжоўскага 
парламента адбываюцца пры 
Савецкай вуліцы, па якой 
штохвілінна шмыгаюць у кірунку 
мяжы аўто. Уношу на разгляд 
пытанне наконт назвы вуліцы. 
Маўляў, у той жа Украіне ўсе 
савецкія назвы паскасоўвалі, дык, 
можа, і беларусам узяць пры-
клад з суседзяў? Але Валянціне 
Мельнікавай мая прапанова не 
падабаецца: «А чым кепска жыць 
на Савецкай? Не мы называлі, 
не нам і мяняць. Ва Украіне 
паперамяноўвалі, паскідалі 
Ленінаў. І чаго дамагліся? Хіба 
людзям там лепш ад гэтага стала? 
Украінцам натаўклі ў галовы, што 
Расія – агрэсар. А які яна агрэ-
сар? Крым і Данецк самі ад Украіны 
адышлі».

Сваю старасту вырашае падтры-
маць і Люба Ворах, якая дагэтуль 
удзелу ў дыскусіі не прымала: «От 
вы мяне паслухайце. От, напры-
клад, вас ці мяне ўзялі за шкірку і 
перавалаклі ў Расію. Гэта магчыма? 
Не. От таксама і з тым Крымам, я так  
разумею. Людзі ва ўсім свеце хочуць 
у спакоі жыць, без тузаніны, і наша 
Беларусь тут усім прыклад паказвае. 
А яшчэ наконт тавараў украінскіх 
хачу выказацца. От нядаўна я туфлі ў 
Дубровіцы купіла, 30 рублёў на нашы 

грошы аддала. Пяць дзён пахадзіла ў 
ФАП на ўколы і выкінула – падэшва 
разлезлася. Унуку стуль жа прывезла 
чаравікі – і яны праз два тыдні кашы 
папрасілі». 

Прыгадаўшы палескую пры-
казку «як былі мы малы, то 
насілі пасталы, а як сталі мы 
вялікі, то купілі чаравікі», мы 
з церабяжоўкамі прыходзім да 
высновы, што беларускі абутак – 
найлепшы ў свеце. Хоць у адным 
мы аднадумцы. 

Беларуская малочка  
і іконы з бурштыну

З Верхняга Церабяжова я еду 
ва Украіну – трэба ж даведацца, як 
там людзі жывуць. Мяжу праходжу 
неспадзявана хутка, за хвілін 
дваццаць, нават прызапашаная 
шакаладка не спатрэбілася. На 
ўкраінскім баку ў Гарадзішчы мяне 
чакае Наталка Пазняк, з якой мы 
папярэдне спісаліся ў «Фэйсбуку». 
Родам яна з Дубровіцы, а пад мяжу 
пад’ехала з недалёкага Пачаеўскага 
возера, дзе адпачывала з сям’ёй.

Наталка ў курсе ўсіх украінска-
беларускіх спраў на памежжы: 
«Кожны чацвер у Дубровіцы кірмаш, 
дык у нас часта начуе, каб зранку 

гандляваць, жанчына з Пінска. 
Беларусы прывозяць пераважна 
малочку (ёгурты, сыркі, масла), 
трыкатаж, запчасткі, галантарэю. 
Нашы таксама часта ездзяць на 
закупы ў памежныя мястэчкі – 
Столін, Гарынь, Лунінец. Часцей 
пенсіянеры, бо для іх у нас праезд 
у дызелях бясплатны. Яшчэ адна 
прычына наведаць Беларусь – 
лекаванне, складаныя аперацыі ў 
вас больш танныя. А вось на працу 
ўкраінцы ездзяць больш у Польшчу».

Гадоў пяць таму Наталка 
падаравала мне ікону, зробленую 
з бурштыну. Ці здабываюць 
яго сёння на Дубровеншчыне? 
Аказваецца, пік бурштынавай 
ліхаманкі прыпаў на 2015–2016 
гады, тады з рыдлёўкамі і помпамі 
ў лес хадзілі нават святары і 
школьныя настаўнікі. За ноч 
можна было спакойна зарабіць 
100 долараў. Здабыча бурштыну 
лічыцца незаконнай, але паліцыя 
заплюшчвае на гэта вочы. У 
Дубровіцы легальна можна набыць 
вырабы з бурштыну – завушніцы, 
каралі, карціны. Добрым попытам 
карыстаюцца бурштынавыя 
партрэты, зробленыя пад заказ. 
Сёй-той на гэтым нядрэнна 
нажываецца, у райцэнтры можна 

пабачыць  раскошныя палацы 
«бурштынавых баронаў». І дзеці ў 
школе мараць не пра ВНУ, а каб 
трапіць у «бурштынавы Кландайк» 
і за дзень зарабляць столькі, колькі 
большасць украінцаў мае за месяц.

«Каб у Кіеве перасталі 
красці, а на Данбасе 

страляць»
Разам з Наталкай мы ідзём 

па Гарадзішчы, якое мала чым 
адрозніваецца ад Верхняга 
Церабяжова (праўда, дарога адразу 
за памежным шлагбаўмам – як пасля 
бамбёжкі). Знаёмімся з пажылой 
гарадзішчанкай Марыяй Піліпчук, 
якая здымае ў гародзе першы 
ўраджай клубніц. Былая настаўніца, 
яна мае пенсію ўсяго 1800 грыўняў 
(каля 70 долараў). Заробкі ў яе калег 
– прыблізна 5–6 тысяч грыўняў (каля 
230 долараў). Настаўнікі стараюцца 
атрымаць 1,5–2 стаўкі, каб зарабіць. 
Але выжываюць гарадзішчанцы 
пераважна за кошт лесу і гароду. 
Вось і Марыя свае 6 сотак засадзіла 
клубніцамі, якія возіць аж у Кіеў, дзе 
можна прадаць даражэй. 

У Наталкі раз-пораз у размове 
праскокваюць беларускія словы, і 
я цікаўлюся – адкуль? Аказваецца, 
раней у Дубровіцы ішло беларускае 
тэлебачанне, і яна вырасла на 
калыханцы Генадзя Бураўкіна. 
Сёння дубровенцы БТ практычна 

не глядзяць, па спадарожніку часам 
ловяць «Белсат» – з-за беларускай 
мовы, якая прываблівае сваёй 
нязвыкласцю. 

Пытаюся: чаго чакаюць украінцы 
ад новага прэзідэнта? Чаканні зусім 
простыя –  каб у Кіеве перасталі 
красці, а на Данбасе страляць, каб 
можна было, як раней, ездзіць у Расію 
на заробкі. Украінскіх палешукоў 
(па маіх адчуваннях) мала цікавіць 
чарговая палітычная кампанія – 
парламенцкія выбары, якія, магчыма, 
адбудуцца ў наступным месяцы. 
Як палешукоў беларускіх – мінская 
мудрагелістая палітыка, якая на 
іх жыццё мала ўплывае. Жыхары 
Палесся жывуць – як Прыпяць 
плыве: павольна, з пачуццём 
глыбіннай сілы, не пераадольваючы 
перашкоды, а абмінаючы іх. Так і 
хочацца выгукнуць, стаўшы на мяжы: 
палешукі ўсіх краін, яднайцеся!

Жылі на Палессі будзіны
У часы Герадота межаў на 

Палессі не было, і ён мог спакойна 
падарожнічаць, робячы свае 
векапомныя адкрыцці. Дзесьці 
ў міжрэччы Прыпяці і Гарыні 
(акурат сучасная Століншчына) ён 
сустрэў славянскае племя будзінаў, 
якое доўгі час жыло ў падняволлі, 
амаль развучылася размаўляць 
па-свойму, а потым усё ж скінула 
чужое ярмо і «было ўражана 
прыгажосцю роднай мовы». 

Палескае адкрыццё Герадота 
зафіксавана пісьмова, і калі 
чарговым разам я чую гарачыя 
дыскусіі пра даўнейшыя саманазвы 
беларусаў (крывічы, ліцвіны і г.д.), 
мне хочацца спытацца: а чаму не 
будзіны? У нашай мове дзясяткі 
слоў з коранем будзь, у фальклоры – 
безліч адпаведных прыказак, а наш 
самы папулярны тост які? Будзьма! 

Ёсць беларусы-палешукі, ёсць 
беларусы-ліцвіны, ёсць беларусы-
тутэйшыя. Хай будуць і беларусы-
будзіны. З лёгкай рукі Герадота. 

Міхась СКОБЛА.

Церабяжоўцы –  
Васіль Бруцкі, Іван Адамчук 
і Рыгор Гірса.

Стараста Валянціна Мельнікава.Аўтар  
і Наталка Пазняк 

над Гарынню.

Дом «бурштынавага барона» ў Дубровіцы. 
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УЛЫБКА ХУДОЖНИКА

КАЛОНКА  
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Закончылася ўсё 
дабром, хоць мог 
прыйсці і з тапаром 
У кватэру пенсіянеркі з Маладзечна 
раніцай нехта пагрукаў, і калі старая 
адчыніла дзверы, дык убачыла чала-
века ў чорнай масцы, які запатрабаваў 
грошы. Па голасе бабуля пазнала 
свайго суседа, які пастаянна пазычаў 
ў яе рубель-другі на «чарніла». 
Пенсіянерка сарвала з рабаўніка 
маску, і той кінуўся наўцёкі…
Суседзі, мусібыць, пачулі,
Калі раздаўся грукат той:
Хтось па дзвярах старой бабулі
Біў ці кувалдай, ці нагой.
Бабуля, расчыніўшы дзверы,
Ледзь не самлела ў тую рань,
Бо на парог яе кватэры
Ступіла жудасная здань
Ці падзямельная пачвара,
Што выйшла з цемры да святла,
Бо маска чорная на твары
У страхалюдзіны была.
Пачвара гаркнула з парога:
– Старая, грошыкі гані!
Іх у цябе, гавораць, многа!
– Лухту вярзуць! Няма ані!
Даюць не пенсію, а слёзы,
Хапае толькі на яду…
Ёй у адказ гучаць пагрозы:
– Сатру на пыл, калі знайду!
Такая ў іх была «бяседа»…
Перапалоханай старой
Здалося: голасам суседа
Гаворыць прыхадзень-«герой».
Сусед той часта быў паддаты,
І смага мучыла калі,
Прасіў пазычыць да зарплаты
То два рублі, то тры рублі
На пляшку піва ці «чарніла».
Хоць надакучыў ёй сусед,
Ды ўсё ж сасмяглага «лячыла»,
Каб пачуваўся ён як след.
Аднак з мінулае пазыкі
Прайшоў і тыдзень, і другі
(Відаць, запой такі вялікі) –
Не аддае сусед даўгі.
Напэўна, ён дайшоў да краю,
І кашалёк зусім пусты.
Нарэшце ўсклікнула старая:
– Няўжо, Мікола, гэта ты?
І нават, страціўшы апаску
(Бо стала смелаю такой!),
З рабаўніка сарвала маску,
Ледзь дацягнуўшыся рукой.
Як стала ясна, што бабуля
Раскрыла ўвесь яго сакрэт,
Нібы апараны, як куля,
За дзверы вылецеў сусед.
Старая зведала пакуты,
Ды скончылася ўсё дабром,
Бо, як Раскольнікаў славуты,
Ён мог прыйсці і з тапаром…
       * * *
Напэўна, ён прыдуркаваты
Ці з раніцы напіўся ў дым.
Цяпер адправіцца за краты,
Але галоўнае не ў тым.
Калі наведае бабулю
Сусед
Калоніі пасля,
Яна яму пакажа дулю,
Больш не пазычыць ні рубля.

Пасля выпускнога
Бывае многа нечаканак…
Прайшоў іх вечар выпускны,
І сустракаць гурмой світанак
У горад рушылі яны.
Яны пабыць хацелі класам
Яшчэ крыху, яшчэ чуць-чуць!
І не здагадваліся: разам
Пятнаццаць сутак правядуць…

Трагедыя
Мужчынская трагедыя на пляжы…
– Ты б уцягнуў жывот, –
Дзяўчына кажа. –
У іншых пуза гэтак не відно…
А ён жывот
Ужо ўцягнуў даўно…

Плакаць лепш у «Ягуары»
Не купіш шчасце…
Нават за даляр
Яно не прыляціць і не прыедзе.
Ды плакаць лепей,
Сеўшы ў «Ягуар»,
Чым калі едзеш на веласіпедзе…

Маладзён з букетам
Як маладзён – з букетам руж,
З вачэй праменіцца святло,
Дык ён не толькі шчэ не муж –
У іх і сексу не было…

Навошта хрысціцца? 
Святар пытаецца:
– Сын мой!
Ты хрысцішся перад ядой?
– Не, не хрышчуся: ежу тую
Няблага жонка мне гатуе.

Не пагаворыш, дык 
падумаеш
– Калі ў цябе затычка ў роце,
Дык ты пры ўсёй сваёй ахвоце
Не пагаворыш… Ці не так?
– Затое думаецца як!

Прабачэнне 
Сказаў, узяўшы зноў за грудзі:
– Прабач!
Іначай горай будзе…

В Минске 
появились 

белые автозаки
Наверняка к Европейским играм. 

Зачем пугать туристов темнотой? Всё 
такое беленькое должно быть. Мягкое и 
спокойное. Под ручки беленькие берут 
– и туда. И даже табличку повесили 
– «ЛЮДИ». Понимаете? Раньше пере-
возили не ясно что и кого (какой-то 
скот и прочую «жывёлу»), а сейчас уже 
конкретно – «люди». Вот только не ясно: 
«люди» – те, кто за рулем и обслуживает 
данный транспорт, или те, кто там, в 
железном ящике и за замком будут сто-
ять или сидеть?

И такие красивенькие. Новенькие. 
Да и недешевые. И не важно, что маши-
ны «скорой помощи» в регионах на 
ладан дышат и на ходу разваливаются. 
Это же где-то там! А вот тут, перед гла-
зами туристов,  белое и пушистое.

Не желаете прокатиться? Но не зада-
ром. Ибо каждый «труд сотрудника» 
должен оплачиваться.

(Из соцсетей.)
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Адзінства. 
Дзяржаўнасць. 

Нейтралітэт

ДЫСКУСІЯ

У газеце «Народная Воля» ад  
21 мая 2019 года змешчаны артыкул 
В.Сасноўскага «Нацыянальная ідэя 
як арыенцір развіцця беларускага 
грамадства». У ім аўтар паспрабаваў 
выкласці сваё бачанне таго, што 
павінна быць найгалоўнейшай 
каштоўнасцю нашага народа. На 
маю думку, яму не ўдалося сур’ёзна 
абгрунтаваць сутнасць нацыя-
нальнай ідэі на сённяшнім этапе 
гістарычнага развіцця.

Адным з яе складнікаў спа-
дар Сасноўскі лічыць веру ў Бога. 
Але ж гэта не можа аб’ядноўваць 
увесь народ, таму што ёсць 
людзі атэістычных поглядаў, якія 
адмаўляюць існаванне Бога наогул. 
Акрамя таго, нельга не бачыць, 
што маральныя і культурныя 
каштоўнасці набываюцца грамад-
ствам не толькі праз веру ў Бога, 
але і выхаваннем у сям’і, вучобай 
у навучальных і культурных уста-
новах, праз дзейнасць рэлігійных і 
літаратурных аб’яднанняў.

Незалежнасць – другая частка 
беларускай нацыянальнай ідэі, пра-
панаваная Сасноўскім, – таксама, 
на мой погляд, выклікае сумненні.  
Калі ў народа няма дзяржавы, то не 
можа быць і незалежнасці. Толькі 
дзяржава забяспечвае палітычную 
і эканамічную незалежнасць, гаран-
туе тэрытарыяльную і грамадзян-
скую бяспеку. Якраз дзяржаўнасць 
павінна быць адным са складнікаў 
беларускай нацыянальнай ідэі.

Дзяржаўнасць дае магчымасць 
нацыі адчуваць сябе народам 
з вялікай гісторыяй і культурай, 
узнавіць тое, што было страчана ў 
выніку гвалту і несправядлівасці з 
боку больш моцных дзяржаў.

Нейтралітэт, бясспрэчна, важ-
ная частка беларускай нацыяналь-
най ідэі. Менавіта такая пазіцыя 
спрыяе таму, што краіна мае ўсе 
шанцы заставацца ўбаку ад войн, 
якія вядуць другія дзяржавы. 

Нейтралітэт адпавядае менталітэту 
беларускага народа, яго нацыя-
нальным інтарэсам. Аб імкненні 
да нейтралітэту ясна сказана ў 
Канстытуцыі Рэспублікі Беларусь, 
прынятай у 1994 годзе. У Асноўным 
законе, зыходзячы з гуманных 
прынцыпаў знешняй палітыкі 
беларускай дзяржавы, запісана: 
«Ставіцца за мэту зрабіць сваю 
тэрыторыю бяз’ядзернай зонай, а 
дзяржаву – нейтральнай».

Прыняцце Рэспублікай Беларусь 
такой дактрыны здымае пагрозу 
войнаў на тэрыторыі нашай краіны, 
гарантуе народу мір і павышэнне 
дабрабыту.

У якасці галоўнага, дамінуючага 
элемента беларускай нацыянальнай 
ідэі Сасноўскі вылучае чалавека, яго 
свабоду. Я хачу напомніць яму, што 
неад’емныя правы і свабоды чалавека, 
на якіх грунтуецца справядлівасць, 
а таксама яго абавязкі абвешчаны 
Усеагульнай дэкларацыяй правоў 
чалавека, прынятай Генеральнай 
Асамблеяй Арганізацыі Аб’яднаных 
Нацый. Рэспубліка Беларусь 
з’яўляецца членам ААН, яна абавя-
залася спрыяць захаванню правоў 
чалавека і асноўных свабод як у сябе 
дома, так і ва ўсім свеце. Таму, лічу, 
няма неабходнасці адлюстроўваць 
гэта ў канцэпцыі беларускай нацыя-
нальнай ідэі.

Я схільны да меркавання, 
што найбольш дакладна перада-
юць сэнс нацыянальнай ідэі сло-
вы: «Адзінства. Дзяржаўнасць. 
Нейтралітэт».

Пагадзіцеся, нацыянальная 
ідэя становіцца стваральнай сілай 
толькі тады, калі яна з’яўляецца 
агульнанароднай. Разам мы зможам 
пабудаваць моцную дзяржаву, якая 
будзе прытрымлівацца мірнага кур-
су развіцця краіны. І гарантам гэта-
га будзе з’яўляцца наша нейтраль-
ная пазіцыя на міжнароднай арэне.

Іван ЯФІМЕНКА, мінчанін.

Прыгажуні ў карэтах

РЭТРАШОУ

ПРАШУ СЛОВА!

Рэтрааўтамабілі і 
прыгажуні… У 

мінулую суботу яны, 
здавалася, зліваліся 

ў адно. Было на што і 
на каго палюбавацца 
падчас правядзення 

ў Мінску 
«Oлдтаймеръ-

ралли». 
Арганізатарамі 

аўташоу выступілі 
Упраўленне спорту і 

турызму Мінскага 
гарвыканкама і 

грамадскае 
аб’яднанне 

калекцыянераў і 
рэстаўратараў 

рэтрааўтамабіляў 
«МашЫна Времени».

Рэгіна КУХАЛЬСКАЯ.
Фота БЕЛТА.

Як Касцюшку пазбавілі 
беларускай мовы…

Стараюся не прапускаць на 
канале «Беларусь-3» перадачу 
«Архітэктура Беларусі». За жыццё 
я шмат дзе пабывала, многае паба-
чыла, але ў сталым веку цяжкавата 
падарожнічаць. Даводзіцца спазна-
ваць невядомую Беларусь з дапамо-
гай тэлевізара.

Агульнавядома, што Беларусь 
была краінай замкаў, палацаў і культа-
вых пабудоў, большасць якіх засталіся 
толькі на малюнках Напалеона Орды 
ці на фотаздымках Яна Булгака ды 
іншых фотамайстроў. А вядучыя зга-
данай перадачы расказваюць пра тое, 
што захавалася.

Я не спецыяліст у архітэктуры, 
але прафесійныя аповеды прафе-
сара Сяргея Сергачова і гісторыка 
Анатоля Сцебуракі мяне ўражваю-
ць. Яны  цікава і даступна для любо-
га гледача расказваюць пра той ці 
іншы палац. Праца аператараў мне 
таксама падабаецца. Падчас экскур-
сій не заўжды ўсё запамінаеш – усё 
бягом-бягом. 

І хай сабе ў нас няма 
Букінгемскага палаца ці Вавеля, 
але і ў Беларусі ёсць што пагля- 

дзець. Напрыклад, адбудаваны палац 
Пуслоўскіх у Марачоўшчыне (непа-
далёк ад сядзібы-музея Тадэвуша 
Касцюшкі). Нядаўна, дзякуючы 
Глебу Лабадзенку, там з’явіўся эле-
гантны помнік Касцюшку. Ён не 
горшы, чым помнікі ў Польшчы ці 
ў ЗША, якія я бачыла на свае вочы. 

На жаль, у Марачоўшчыне экс-
курсію для нас правялі чамусьці на 
рускай мове. Цікава, ці ўмеў Тадэвуш 
гаварыць па-руску? Наўрад ці ён 
змог дасканала вывучыць рускую 
мову ў пецярбургскай турме…

Тое самае можна назіраць і ў ста-
лічным Маладзёжным тэатры, што 
на вуліцы Казлова. Спектакль пра 
Касцюшку там ідзе па-руску. Чаму? 
Акцёры не валодаюць беларускай? 
Прэм’ера адбылася пры аншлагу, а 
цяпер адміністрацыя была выму-
шана перанесці спектакль у малую 
залу. 

Пры такім непаважлівым 
стаўленні да Касцюшкі хутка ў той 
тэатр увогуле ніхто не пойдзе. Трэба 
ўсё ж разумець гістарычны кантэкст 
дзеі, якая разгортваецца на сцэне.

Алена ТАБОЛІЧ, лінгвіст.

ВАС ИНТЕРЕСУЕТ…

Как финансировать 
политические 

партии?
Не раз слышал, что независимые политики выступают за 

государственное финансирование всех политических партий. 
Мне интересно: как они предлагают это делать? Есть ли какие-
то схемы расчетов? Например, есть ли примерная сумма годово-
го финансирования?

Иван ПАВЛОВИЧ, Минск.

Уважаемый Иван!
Зарегистрированные оппо-

зиционные партии предлагают 
включить пункт о госфинансиро-
вании партий в новую редакцию 
закона о деятельности полити-
ческих партий и других обще-
ственных объединений, которую 
депутаты рассмотрят на осенней 
сессии.

Схема получения финансовой 
помощи простая и понятная. За 
основу предлагается взять опыт 
финансирования партий, приме-
няемый в Узбекистане, а имен-
но: 3% от минимального разме-
ра заработной платы умножить 
на число граждан, включенных в 
списки избирателей на выборах в 
парламент.

В цифрах получается такая кар-
тина: 1) минимальная заработная 
плата в Беларуси составляет 330 
рублей; 2) три процента от этой 
суммы – 9,9 рубля; 3) в 2018 году 
число избирателей в стране состав-
ляло 6,92 млн человек; 4) при таких 
исходных данных партия может 
рассчитывать на дотации в сумме 
68.508.000 рублей. То есть около 70 
миллионов белорусских рублей на 
протяжении года.

По расчетам представителей 
партий, это относительно скром-
ная сумма повседневных расхо-
дов на партийное строительство. 
Сюда входят аренда помещений 
(центрального офиса и реги-
ональных структур), зарплата 
штатного состава партий, оплата 
коммунальных расходов и связи, 
командировочные расходы, про-
ведение различных партийных 
мероприятий, издание брошюр 
и другой печатной продукции и 
прочее.

Главы зарегистрированных 
белорусских партий считают, что 
введение государственного финан-
сирования политических пар-
тий станет значительным шагом 
и стимулом развития партийного 
строительства, обеспечит приток 
граждан в партии, активизирует 
общество и будет содействовать 
развитию страны.

«Отсутствие средств на 
работу партийного аппарата, 
продвижение своих идей и цен-
ностей, а также средств для уча-
стия в избирательных кампаниях 
сильно ограничивает возможно-
сти всех партий и не позволяет 
им занять свое место в обще-
ственно-политической жизни 
страны, – говорит глава БСДП 
Игорь Борисов, который, кста-
ти, входит в рабочую группу по 
подготовке законопроекта о дея-
тельности политических партий и 
других общественных объедине-
ний. – Разговор идет о том, что-
бы работать так, как работают 
политические партии Европы, 
большинства стран СНГ и даль-
него зарубежья. 

Государственное финанси-
рование партий означает, что 
деятельность политических орга-
низаций будет оплачиваться за 
счет белорусских налогоплатель-
щиков. Белорусы должны свык-
нуться с тем, что плюрализм 
идей должен оплачиваться из 
собранных налогов. В противном 
случае партийная система будет 
недоразвита, а некоторые поли-
тические организации потенци-
ально могут представлять инте-
ресы внешних игроков».

Марина  
ВИШНЕВСКАЯ.

ИЗ ПИСЬМА

ХАЧУ СКАЗАЦЬ…

Нет, друзья, взяли 50 тысяч долларов 
– верните столько же да еще плюс 

проценты за прошедшие годы
В верхних эшелонах власти не знают, как 

и где найти деньги для тех, у кого когда-
то сгорели вклады в банках. Подсказываю: 
заставьте вернуть по полной программе кре-
диты, которые тогда, в девяностые годы, полу-
чали по блату начальники разных рангов под 
строительство коттеджей. Под инфляционный 
шумок они якобы рассчитались с финансовы-
ми учреждениями двумя-тремя месячными 
зарплатами. Нет, друзья, взяли 50 тысяч дол-
ларов – верните столько же да еще плюс про-
центы за прошедшие годы.

Я не понимаю, почему власть не идет на 
этот шаг?

Славомир САДОВСКИЙ.г.Молодечно.

Дзе вы, хімікі?
Тысячы дач размешчаны пад Мінскам. У 

каго пяць сотак, а ў каго і дзесяць. У кож-
нага – сад, агарод. Якіх толькі шкоднікаў не 
напладзілася за цёплыя красавік і май! Каб 
іх знішчыць, неабходна апырскаць дрэвы і 
расліны рознымі хімічнымі прэпаратамі.

На добры лад кіраўнікам кааператываў 
трэба было даўно падумаць аб стварэнні 
спецыялізаваных брыгад па хімапрацоўцы 
дачных участкаў. На жаль, я не ведаю, дзе 
такая служба арганізавана. З-за гэтага, на 
жаль, людзі многае згубяць.

Сцяпан КАВАЛЕЎСКІ, ветэран.
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ДИПКУРЬЕР

ПРИГЛАШЕНИЕ

ПОЛИТКУХНЯ

НА СВЯЗИ – КИЕВИХ ДЕМОКРАТИЯ

Без Елбасы
Как Казахстан выбирал преемника Назарбаева

Центральная изби-
рательная комиссия 
Казахстана огласила 
предварительные итоги 
президентских выборов 
– победителем назван 
Касым-Жомарт Токаев. 

По данным ЦИК, 
Токаев, исполняющий обя-
занности президента после 
отставки Нурсултана 
Назарбаева, набрал 70,76% 
голосов избирателей. 
За него проголосовали 
6.504.054 человека. 

По данным экзит-
полов, на втором месте 
оказался оппозиционный 
политик, участник дви-
жения «Жана Казахстан» 
Амиржан Косанов 
(15,3%), а на третьем – 
Дания Еспаева от партии 
«Ак Жол» (5,3%).

Это были первые 
в истории Казахстана 
выборы, в которых не 
участвовал Назарбаев. 
Полиция 9 июня осущест-
вляла массовые задержа-
ния участников протест-
ных акций в Алматы и 
Нур-Султане. Участники 
акций призвали к бойко-
ту выборов президента 
Казахстана, так как счи-
тают их несправедливы-
ми, а результат – предо-

пределенным.
Демонстранты в горо-

де Алматы скандировали 
«Бойкот!» и «Полиция с наро-

дом». Полицейские, в том чис-
ле бойцы спецподразделений, 
грубо задерживали участни-
ков мирной акции протеста и 

запихивали их в автозаки. 
По данным МВД, в отде-

ления были доставлены око-
ло 500 человек.

Парламентские  
выборы в Украине:  

21 июля или…
Пятилетнее правление Петра 

Порошенко породило прямо-таки гигант-
ский запрос украинцев на тотальную смену 
политических элит. Не успели еще все отой-
ти от прошедшей президентской избира-
тельной кампании, как страна сразу после 
инаугурации Владимира Зеленского втяну-
лась в парламентскую гонку. Рассмотрим, 
какие же есть перспективы у основных 
политических сил Украины.

По-прежнему мы наблюдаем тренд на 
снижение рейтингов старой элиты и посте-
пенный рост популярности новых поли-
тических групп. По результатам опроса, 
проведенного социологической группой 
«Рейтинг» в период с 29 мая по 3 июня, 
лидером по-прежнему остается партия 
«Слуга народа», которая продолжает пока-
зывать устойчивый рост своего рейтинга. 
Ее готовы поддержать 48,2% тех, кто наме-
рен голосовать и определился со своими 
симпатиями. Партия Владимира Зеленского 
добавила за последние две недели 4,4%.

В парламент на сегодняшний день попа-
дают: «Оппозиционная платформа – За 
життя» с 10,7% (две недели назад 10,5%), 
сделавшая ребрендинг партия Петра 
Порошенко «Европейская Солидарность» 
– 7,8% (8,8%), рейтинг которой продол-
жает плавно снижаться, впрочем, как и у 
партии Юлии Тимошенко «Батькiвщина» 
– 6,9% (7,3%), а также еще один неофит 
украинской политики – партия Святослава 
Вакарчука «Голос» – показывающая ста-
бильный рост – 5,6% (4,6%). И она вполне 
может превратиться в могильщика партии 
«Европейская Солидарность»…

А вот партия Игоря Смешко «Сила 
и честь» – 4,3% (5,1%) – начала терять 
симпатии избирателей, хотя пока и незна-
чительно, но такой результат сегодня не 
позволяет ей попасть в Верховную Раду. 
Падение одного из основных конкурен-
тов Игоря Смешко – партии Анатолия 
Гриценко «Гражданская позиция» – стаби-
лизировалось на 3,0% (2,3%). Олег Ляшко 
уверенно продолжает свой поход в поли-
тическое небытие, «Радикальную партию» 
пока еще могут поддержать 2,4% (3,3%). 
Рейтинг остальных политических сил менее 

2%. Такие столпы украинского политиче-
ского паноптикума, как партии Гройсмана, 
Кличко, Кернеса/Труханова, Яценюка 
находятся практически на нулевой отметке.

Слов нет, удручающая складывается 
ситуация для старых политических элит. 
Все, на что они могут рассчитывать, – либо 
они проведут в парламент большое коли-
чество мажоритарных кандидатов, либо 
попытаются отодвинуть выборы на осень  
в надежде, что Владимир Зеленский под-
растеряет свой рейтинг, пока они будут 
вставлять ему палки в колеса, саботируя 
его предложения и пытаясь вешать на него 
всех собак.

На сегодняшний день есть только две 
явные возможности перенести парламент-
ские выборы с июля на осень. Первая – это 
решение Конституционного суда, с судья-
ми которого, по слухам, плотно работают 
представители старых политических элит 
наряду с украинскими олигархами, вклю-
чая Игоря Валерьевича Коломойского, 
изначально выступавшего против досроч-
ных выборов. На мой взгляд, его ошибочно 
считают основным кукловодом Владимира 
Зеленского. Вторая – есть проблема с орга-
низацией тендерных закупок Центральной 
избирательной комиссией, что может при-
вести к нарушению сроков и неисполнению 
предусмотренных избирательным законо-
дательством действий. Законопроект, облег-
чающий эту процедуру, Верховная Рада, не 
заинтересованная в досрочных выборах. 
пока «благополучно» проваливает.

Интриги плетутся, а избирательный 
караван продолжает двигаться. В послед-
ние несколько дней все основные полити-
ческие партии провели съезды и опреде-
лились с кандидатами, по крайней мере в 
части составления партийных списков по 
пропорциональной избирательной системе. 
С мажоритарными кандидатами определи-
лись еще не все. Пройдут ли парламентские 
выборы 21 июля? Вопрос пока открытый, 
но в ближайшее время будут расставлены 
все точки над i…

Александр ЦЫНКЕВИЧ,
собственный корреспондент газеты 

«Народная Воля» в Украине.

Двоевластие в Молдове:  
Майя Санду считает себя 

премьер-министром
Назначенная 8 июня на должность премьер-министра Молдовы Майя Санду отказывается подчиниться 

решению Конституционного суда страны и считает себя легитимным главой правительства. Об этом она 
заявила в комментарии РИА «Новости».

«Парламент и правительство, которое я возглавляю, являются законно избранными органами власти и не 
могут быть распущены никем. Тем более не имеет таких полномочий КС, поэтому мы не будем подчиняться 

решениям, которые идут вразрез с законом и волеизъявлением граждан», – сказала Санду.
Таким образом, в Молдове возникло двоевластие.

Майя Санду планиро-
вала провести заседание 
в здании правительства, 
однако его окружили сот-
ни полицейских, сообщает 
unimedia.info.

Напомним: депутаты 
парламента, избранные на 
выборах еще 24 февраля, не 
смогли в трехмесячный срок 
сформировать правящую 
коалицию и избрать прави-
тельство. Конституционный 
суд Молдовы объявил, что 
определенный законом срок 
истек 7 июня, и потребовал 
от президента Игоря Додона 
распустить парламент и 
назначить досрочные выбо-
ры. Додон заявил, что пока 
не будет подписывать указ 
о роспуске парламента, а в 
понедельник соберет парла-
ментские фракции для кон-
сультаций, пишет reform.by.

8 июня парламент собрал-
ся на экстренное заседание, и 
депутаты смогли договорить-
ся: пророссийская Партия 
социалистов и проевропей-
ский блок ACUM подписа-
ли политическое соглашение 
для борьбы с олигархами и 
сформировали коалицию. 
Затем депутаты избрали 
спикером парламента главу 
Партии социалистов Зинаиду 
Гречаную, а премьер-мини-
стром – главу партии PAS 
Майю Санду.

Однако Конституционный 
суд еще до конца заседания 

назвал эти решения парла-
мента нелегитимными, как и 
любые другие, принятые с 8 
июня и позже, так как, по мне-
нию КС, после 7 июня парла-
мент должен был быть рас-
пущен.

9 июня Конституционный 
суд заявил о временном 
отстранении Игоря Додона от 
должности президента из-за 
его отказа распустить пар-
ламент и назначил исполня-
ющим его обязанности дей-
ствующего премьер-министра 
Павла Филипа. Тот по тре-
бованию КС подписал указ 
о роспуске парламента и о 
назначении досрочных парла-

ментских выборов на 6 сен-
тября.

На сторону парламента 
встали дипломаты из США и 
России, а ЕС призвал поли-
тические силы Молдовы к 
спокойствию, сдержанности и 
диалогу, а также приветство-
вал формирование правя-
щей коалиции в парламенте 
Молдовы и признал легитим-
ным избранное депутатами 
правительство.

Украинский МИД  высту-
пил с заявлением, в котором 
призвал решать споры путем 
политического диалога и не 
допустить внешнего вмеша-
тельства, направленного на 

реализацию российского сце-
нария федерализации страны.

Парламентские выборы в 
Молдове прошли 24 февраля. 
В парламент были избраны 
четыре политические силы 
– социалисты (35 манда-
тов, поддерживают Додона), 
демократы (30), блок ACUM 
(26), Партия «Шор» (7), а 
также трое независимых 
депутатов.

Молдова является унитар-
ной парламентской республи-
кой. Власть президента огра-
ничена, а фактическим руко-
водителем страны становится 
избранный парламентом пре-
мьер-министр.

«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

ВИЗИТЫ

Сергей Румас  
уехал в 

Великобританию
П р е м ь е р - м и н и с т р 

Беларуси примет участие 
в Дне рынков капитала 
Беларуси (Belarus Capital 
Markets Day), который прой-
дет на Лондонской фондовой 
бирже. Программой рабо-
чего визита также предус-
мотрены переговоры главы 
белорусского правительства 
с руководством Лондонской 
фондовой биржи, крупней-
ших инвестиционных банков 
и фондов.

На сегодня, 11 июня, у 
Румаса в Лондоне запланиро-
ван ряд встреч, в том числе 
с руководством Европейского 
банка реконструкции и раз-
вития, Министерства ино-
странных дел и Министерства 
внешней торговли

Великобритания является 
одним из основных торговых 
партнеров Беларуси. Последние 
несколько лет она устойчиво 
занимает третье место по экс-
порту белорусских товаров.

Президент  
Армении ждет 

Лукашенко
Армен Саркисян зая-

вил, что ожидает прези-
дента Беларуси Александра 
Лукашенко с официальным 
визитом.

«Я хотел бы видеть прези-
дента Беларуси моим гостем 
в Армении с официальным 
визитом», – сказал Саркисян, 
отметив также, что хочет с 
ответным визитом посетить 
Беларусь.

«Я очень хотел бы погово-
рить детально о возможных 
направлениях сотрудничества 
в двух-трех областях. Это 
продовольственная безопас-
ность, область новых техноло-
гий и искусственного интел-
лекта», – цитирует Саркисяна  
ont.by. «Буду очень рад наше-
му диалогу, который должен 
дать хороший результат», – 
добавил президент Армении.

В Минске выступит всемирно известный 
философ Шанталь Муфф 

Сегодня, 11 июня, в Минск впервые приедет одна из ведущих интеллектуалок современности  
Шанталь Муфф. Она выступит с публичной лекцией «Аффекты демократии»  

в Минском международном образовательном центре им. Йоханнеса Рау (IBB Минск).

Кристина ЮХАННЕССОН, посол Швеции в Беларуси:
«Моя дочь  

любит выискивать  
вещи в секонд-хендах»

Дипломат рассказала о современном отношении к моде в Швеции.
«Мода предоставляет худож-

никам, дизайнерам, творческим 
людям площадку для реализа-
ции, – сказала modalive.by посол 
Швеции. – Это очень толерант-
ная, либеральная среда. Сюда 
можно приходить со своими 
идеями. Их будут одобрять или 
нет, но тем не менее все готовы 
выслушать новые идеи. И потом, 
кому не нравится мода? Даже 
когда в столицу приезжают 
туристы, то лицо города лучше 
всего отражает именно мода.

Шведские дизайнеры 
очень давно начали выезжать 
за пределы страны и получать 
опыт и знания за границей. 
Вероятно, это оказало влияние 
на то, что шведская мода стала 
очень многонациональной. Но 
при этом все дизайнеры ста-
раются сохранять наш наци-
ональный облик – довольно 
строгий, без излишнего шика, 
с большим количеством нату-
ральных материалов и при-
родных элементов.

Кроме того, у нас развита 
так называемая преемствен-
ность, когда одежда передается 
внутри семьи. Так было всегда, 
но сейчас пришла новая волна. 
К примеру, моя двадцатилет-
няя дочь с удовольствием носит 
некоторые вещи моей мамы, 
предпочитая их даже моим. А 
также она очень любит выис-
кивать в магазинах second hand 
различные эксклюзивные вещи 

хорошего качества, натураль-
ные по составу, интересного 
кроя. И это очень распростра-
ненное явление среди молоде-
жи, хотя мы в свое время были 
не очень «за». Важным аргумен-
том является то, что ежегодно 
утилизируется невероятное 
количество одежды, которая 
даже не передается нуждаю-
щимся – вопрос устойчивой 
моды стоит очень остро».

Шанталь Муфф – бель-
гийский политический 
философ, автор множества 
книг и исследований, посвя-
щенных проблемам демокра-
тии. Она занимала должно-
сти профессора в Гарварде, 
Корнеллском университете, 
Принстонском университе-
те и в Национальном цен-
тре научных исследований 
(CNRS). Сегодня Шанталь 
Муфф работает профессо-
ром кафедры политологии и 
международных отношений 
Вестминстерского универ-
ситета в Великобритании. 
Она руководит Центром по 
изучению демократии. 

Встреча со всемир-
но известным философом 
будет бесплатной и откры-
той для всех желающих. 
Организаторы лекции – 
Департамент социальных 

наук Европейского гумани-
тарного университета, IBB 
Минск и Белорусский эконо-
мический исследовательско-
образовательный центр

«В лекции я намерена рас-
смотреть решающую роль, 

которую играют в политике 
так называемые «страсти», 
– рассказывает Шанталь 
Муфф. – Я использую это 
слово для обозначения общих 
аффектов, которые оказы-
ваются поставленными на 

карту при построении кол-
лективных идентичностей. 
Отталкиваясь от Спинозы, 
Фрейда и Витгенштейна, 
а также от агонистиче-
ской модели демократии, 
которую я разработала в 
нескольких своих сочинени-
ях, я проанализирую природу 
нашего нынешнего «постде-
мократического» состояния 
и исследую, какие аффекты 
должны быть мобилизова-
ны для того, чтобы создать 
коллективную волю, способ-
ную придать новый импульс 
демократическим идеалам».

Публичная лекция 
Шанталь Муфф состоится 
11 июня в 19.00 в Минском 
международном обра-
зовательном центре им. 
Йоханнеса Рау. Рабочие язы-
ки дискуссии: английский, 
белорусский, русский. 

НРАВЫ

Ким Чен Ын 
скормил своего 

генерала пираньям
Северокорейский лидер 
заподозрил военного в 
подготовке переворота.

Об этом пишет табло-
ид Daily Star со ссылкой на 
британскую разведку.

Его привели в резиден-
цию Ким Чен Ына Ренсонг, 
где был установлен огром-
ный аквариум с пираньями, 
привезенный из Бразилии. 
Генералу порезали руки и 
ноги и бросили в воду.

Ким Чен Ын якобы взял 
идею для казни из фильма 
про Джеймса Бонда «Шпион, 
который меня любил». В 
нем злодей Карл Стромберг 
бросал своих противников в 
аквариум с акулами.

Согласно подсчетам 
британской разведки, с 
момента прихода к власти 
северокорейский лидер каз-
нил 16 высокопоставленных 
чиновников и военных.

«Ким правит при помо-
щи страха. Многие враги 
государства казнены публич-
но. Он хочет, чтобы все зна-
ли, включая его самых дове-
ренных помощников, что им 
грозит очень неприятная 
смерть, если он заподозрит 
их в предательстве», – ска-
зал источник издания.
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Жизнь и смерть 
Александра Лукашова

У читателей может возникнуть 
вопрос: а почему авторы 
материалов, опубликованных на 
этой и 7-й полосах, обратили 
внимание на судьбу Александра 
Лукашова, бывшего министра 
транспорта, экс-депутата 
Верховного Совета?
Как известно, в начале февраля 

в Минске встретилась группа 
депутатов 12-го созыва. 
Говорили о многом, вспоминали 
тех, кто ушел из жизни. Немало 
теплых слов было сказано об 
Александре Лукашове. Но никто 
не мог толком пояснить, почему 
и каким образом он оставил этот 
свет. По официальной версии – 
самоубийство: будто бы 
выбросился из окна высотного 
дома.
Авторы публикуемых 

воспоминаний не ставили перед 
собой цель раскрыть тайну 
гибели, можно сказать, человека 
в  расцвете сил. Это, пожалуй, 
никому не под силу, хотя версий 
можно строить десятки. 
Публикация посвящена памяти человека, 

о котором все, кто его знал, вспоминают  
с большой симпатией.

Стратег, а не погонщик
Одно время я и Александр 

Лукашов занимали одинаковые 
должности, были, как говорится, на 
равных. Потом он пошел на взлет, 
был избран депутатом Верховного 
Совета. Затем еще выше – назначен 
министром. Но, что важно, он всегда 
оставался самим собой, не прятался 
за масками, был искренним в отно-
шениях со всеми.

Мы – коллеги-автомобилисты, 
работали директорами автопарков в 
соседних районах: я – в Пуховичском, 
он – в Червенском. Дружили.

В Минской области тогда было 
27 подобных транспортных хозяйств, 
из них 17 – смешанных, это значит 
осуществляли и пассажирские, и 
грузовые перевозки, что позволяло 
прибылью одних компенсировать 
убытки других. Как правило, сель-
ские автобусные маршруты не дава-
ли должных доходов.

То, что транспортники Червеня 
оказывались в лидерах, удивля-
ло, но этому имелось объяснение. 
Лукашов был профессиональ-
ным автомобилистом с дипломом 
Алтайского политеха, там же, у себя 
на родине, уже руководил предпри-
ятием.

А как он оказался в Червене?
По-моему, надо было климат для 

жены поменять. Других причин он 
не называл, и мы эту тему не затра-
гивали.

В общем, Лукашов набрал раз-
гон и решил баллотироваться в депу-
таты Верховного Совета. Поставил 
меня в известность и попросил: «Чем 
можешь – помогай!»

Подумал: мы же обслуживаем 
маршрут «Марьина Горка – Червень». 
Салон автобуса оформили аги-
тацией за Лукашова – и водитель 
получил от меня задание всем вхо-
дящим на остановках пассажирам 
говорить: «Голосуйте за Александра 
Лукашова!» В этом и заключалась вся 
моя помощь.

Здорово на него поработал кол-
лектив автопарка. Они уважали сво-
его руководителя: подняться с пред-
последнего места в области на пятое 
– это своего рода подвиг.

Когда он стал заседать в 

Верховном Совете, я к нему с про-
изводственными проблемами не 
лез. Хотя тогда модно было искать 
покровителей в целях заполучения 
новых автомобилей, автобусов, 
дефицитных запчастей. С просьба-
ми заострить ту или иную про-
блему на правительственном уров-
не к нему регулярно обращались 
на областном Совете директоров. 
Я лишь часто упрекал его в том, 
что он редко выходит к свободному 
микрофону. Он отмахивался: мол, 
не люблю стоять в проходе, я ины-
ми способами пытаюсь влиять на те 
или иные события.

Следующим этапом была изби-
рательная президентская гон-
ка. Александр сразу включился в 
команду будущего президента, 
которого хорошо знал по тому же 
Верховному Совету – Александр 
Лукашенко также был депутатом. 
Всех, кто не поддерживал премьера 
Кебича, который оказался оппонен-
том Лукашенко, жестко преследова-
ли. Меня, например, освобождали 
от занимаемой должности. Около 
личного автогаража дежурила 
машина автоинспекции, надеялись 
поймать меня нетрезвым, не раз 
подсовывали ко рту алкотестер. 
Автопарку перестали выделять бен-
зин, срывали пассажирские рейсы 
автобусов по району.

Всех помощников из моей груп-
пы подвергали грубому нажиму. Из 
24 человек семь ушли сразу, им при-
грозили увольнением. Пуховичский 
район считался кебичевским.

Тем, кто ставил подписи в под-
держку Лукашенко, угрожали не 
дать сена, дров, не менять газовых 
баллонов. Несмотря на препоны, мы 
собрали около двух тысяч подписей. 
За Кебича оказалось в десять раз 
больше. На заседании райисполкома 
встал вопрос о моем освобождении 
от должности.

Спасло то, что во втором туре 
по Пуховичскому району Александр 
Лукашенко набрал почти 91 процент 
голосов.

Через какое-то время встречаюсь 
с Лукашовым:

– Ты знаешь, я получил 

должность министра транспорта, 
ты будешь первым заместителем, – 
сказал он.

Я хоть и не поднаторел в 
кулуарных хитросплетениях, но 
заметил, что у Лукашова еще не 
выветрился районный дух, такие 
вопросы так с ходу не решаются. И 
действительно, «не срослось» у меня 
тогда с такой высокой должностью.

Ждать нового предложения 
от министра пришлось три года. 
У Лукашова в 1997 году возникла 
идея создать транспортную 
инспекцию. Мне было предложено 
место руководителя, а Владимиру 
Грибанову – заместителя. 

Через три месяца мы уже 
начали заниматься контрольной 
деятельностью

В декабре 2000 года вызывает 
меня в кабинет Лукашов.

– Есть предложение возглавить 
предприятие «Интеравтотранс», 
перед ним новые задачи, 
повышенный объем.

– Сколько могу подумать?
– 15 секунд!
– Почему так мало?
– Приказ уже подписан!
Я успел поставить одно 

условие: чтобы и на новом месте 
моим заместителем был Владимир 
Михайлович Грибанов. Это явно не 
входило в планы Лукашова, но он 
согласился.

В подчинении – более тысячи 
человек, межгосударственные 
автомобильные перевозки через 48 
пограничных пропусных пунктов.

Помню, как в 2000 году 
нас пригласили на коллегию 
Министерства транспорта России. 
Там мы услышали несколько 
лестных цифр: более полумиллиарда 
долларов заработала Беларусь на 
международных перевозках, и более 
90 процентов всех перевозок из 
Европы в Россию – за белорусскими 
транспортниками. Деньги на 
транзите грузов зарабатывали мы.

Беларусь вышла на пятое место по 
объему международных перевозок в 
Европе. 

Это был великолепный 
показатель, свидетельство усилий 

Министерства транспорта и лично 
его руководителя.

Александр Васильевич Лукашов 
пробыл министром семь лет два 
месяца и 22 дня. Профессионально 
он был подкован «от и до». Работу 
низовых транспортных структур 
знал превосходно. Атмосфера в 
министерстве и взаимотношения 
руководителей с подчиненными 
были деловыми и доверительными. 
При Лукашове участники совещаний 
спокойно сидели, слушали и 
свободно смотрели на министра. 
При его преемнике я получил 
возможность сравнить: на тех же 
совещаниях все уже сидели, уткнув 
взгляды в столешницы, в бумаги – 
только б не зацепил, не обругал.

Лукашов-министр работал 
как стратег, а не как погонщик, 
надсмотрщик. Его заместители имели 
возможность работать творчески, 
с инициативой, чего сейчас днем с 
огнем не сыщешь.

И все-таки Лукашова неожиданно 
отправили в отставку. Хотя накануне, 
в пятницу вечером, зашел ко мне 
Владимир Михайлович Грибанов 
и сказал, что есть приятный повод 
взять по сто граммов: позвонил 
Лукашов и сообщил, что он остается 
министром в составе нового 
правительства.

А в субботу – новое сообщение: 
на должность министра предложе-
на кандидатура Борового. Внешне 
Лукашов перенес драматическую 
отставку спокойно, но внутри, в 
душе у него, как мне казалось, кло-
котал вулкан.

Для меня гибель Лукашова, уход 
его из жизни – это не смерть, не 
суицид. Это – своеобразное убий-
ство. У меня нет доказательств, 
конечно, не знаю, у кого какой был 
мотив довести человека до отча-
яния. Есть разные версии. И не 
надо быть детективом, чтобы най-
ти в обстоятельствах самоубийства 
Лукашова множество противоре-
чий, на которые официальные вла-
сти не стали искать ответа.

Борис НИКОЛАЙЧИК,  
экс-руководитель 

«Интеравтотранса».

Он был  
человечным

У многих, и у меня в том числе, соз-
давалось впечатление, что Александр 
Лукашов как депутат Верховного Совета 
был одиночкой. В том смысле, что не вхо-
дил во фракции, группы, не спешил выска-
зываться по какому-либо поводу у микро-
фона, установленного в проходе, тем более 
с трибуны. Держался скромно. Чересчур 
скромно для депутата.

Объявлялся, скажем, перерыв в заседа-
нии, и Александр Васильевич неизменно  
вдвоем с депутатом Валерием Зелениным 
направлялся в кулуары. Продолжали о чем-
то дискутировать.  Своей политической 
позиции он ярко не выражал, точнее, не спе-
шил выражать, но она у него, конечно, была. 

Возможно, он симпатизировал пропра-
вительственной, совминовской депутатской 
группе. Возможно. Но к оппозиции он точно 
не примыкал, хотя и не воевал против нее. 

Мое личное знакомство с Лукашовым 
состоялось в стенах Верховного Совета, 
естественно. Как со всеми, без особого 
выделения. У нас не было близких друже-
ских отношений, как и антипатии.

Верховный Совет 12-го созыва завершил 
свой срок. Я без работы. Жизненная ситуация 
вызывала беспокойство – задолго до истече-
ния полномочий парламент был выключен из 
процесса государственной деятельности. Нам, 
депутатам, по распоряжению Александра 
Лукашенко перестали выплачивать зарплату. 
Нас изолировали от получения документов, 
информации. Мы приходили в служебные 
кабинеты и ничего не могли делать.

Тогдашний председатель Верховного 
Совета Мечислав Гриб понимал двусмыс-
ленность существования парламента. Но 
был бессилен что-либо предпринять.

Зарплату мы вынуждены были, прямо 
скажу, выбивать через суд, иного варианта 
не оказалось.

В декабре 1995 года я ушел из 
Верховного Совета. Какое-то время рабо-
тал, с подачи Виктора Гончара, в ассоциа-
ции «Восток – Запад» Анатолия Майсени.

С Александром Лукашовым мы были 
соседями, получили квартиры в одном 
подъезде в микрорайоне «Уручье». 
Естественно, ежедневно виделись утром 
и вечером, обменивались приветствия-
ми, какими-то незначительными фразами. 
Иногда я помогал ему в устранении каких-
то неполадок в квартире, например, в моем 
любимом деле – электротехнике. Починить 
розетку, утюг. Он уже был министром, есте-
ственно, из-за массы служебных  проблем 
ему не хватало времени заниматься быто-
выми вещами.

Однажды я как-то заикнулся ему о сво-
ей безработице. Он сразу же откликнул-
ся: мол, подожди, вот мы организовываем 
транспортную инспекцию, если согласен, 
приглашу. Там надо будет создать норма-
тивно-правовую базу.

В одно прекрасное время он позвал 
меня. Был  1997 год.

Деловое общение с ним всегда остав-
ляло приятное впечатление. Я видел его 
неоднократно на совещаниях, планерках, 

заходил к нему в кабинет для решения 
каких-то конкретных вопросов. Всегда 
замечал интеллигентность его поведения. 
Александр Васильевич никогда не повы-
шал голос, даже отчитывая подчиненных 
за упущения. Не говоря уже об оскор-
бительных для собеседника выражениях. 
Министр, который пришел после него, был 
в этом смысле полной противоположно-
стью. Много крика, шума, брани, оскор-
блений… Ясно, что это не помогало делу 
и не повышало его авторитет. Кстати, во 
всех старых справочниках можно найти 
номер служебного телефона Лукашова. 
Дозвониться до него каждый мог с город-
ского таксофона. Он при возможности сам 
поднимал трубку. Это характеризовало 
министра как демократичного руководите-
ля, как говорят, не зазвездившегося.

К нему приходили люди, у которых 
возникали сложные проблемы с властью. 
Например, я неоднократно видел у него 
Дмитрия Булахова, оставшегося не у дел, 
резко критиковавшего режим. Александр 
Лукашов беседовал с ним и, возможно, 
принимал участие в его судьбе.

В конце 2000 года мы вместе с Борисом 
Николайчиком ушли из транспортной 
инспекции в «Интеравтотранс». Министр 
планировал перевод туда лишь одного из 
нас. И наша просьба не разлучать дело-
вой тандем была для него неожиданной. 
Пришлось подумать над вариантами реше-
ния вопроса.

После отставки Александра Васильевича 
Лукашова какое-то время мы работали при 
новом министре. Сразу почувствовался 
прессинг, нам давали понять: раз вы назна-
ченцы Лукашова, то нам с вами не по пути. 

С горькой улыбкой вспоминаю, как на 
место Николайчика в чисто транспорт-
ную структуру новый министр назначил 
директора бильярдной фабрики. Это было 
насмешкой над здравым смыслом.

Над Николайчиком  родное ведомство 
после расставания с Лукашовым  сильно 
поиздевалось, но это отдельная история. 
Мою должность сократили, а после моего 
ухода – восстановили.

Лукашов после министерского поста 
искал себе работу. Мы поддерживали с ним 
связь и видели, что он сильно пережива-
ет. Вынужден был устроиться начальником 
СТО в какой-то автопарк.

Трагическим мартовским днем мы 
с женой Валентиной Ивановной ехали с 
дачи. Воскресенье. В районе мотеля мне 
позвонили. Голос незнакомый. На прово-
де был старший сын Лукашова. Говорит: 
папа погиб. Я  сразу связался с Инессой 
Михайловной Дробышевской, Владимиром 
Сапроновым…

Каждый год мы с Борисом 
Николайчиком 16 марта бываем на могиле 
Лукашова. Мы, повторяю, не были близки-
ми друзьями, но я считаю обязанностью 
отдать должное памяти этого замечатель-
ного человека.

Владимир ГРИБАНОВ, депутат 
Верховного Совета 12-го созыва.

Так не должно быть…
Я не буду касаться депутат-

ской, а потом и министерской 
деятельности Александра 
Лукашова. Мне очень важно 
вспомнить и сказать о том, 
каким он был порядочным 
человеком. И в то же время 
очень ранимым. У него, как 
мне казалось, было ощуще-
ние, что его недооценивают, 
не понимают. Это его беспо-
коило, при каждом случае он 
старался доказать: вот, мол, 
я прав, а мое мнение, мою 
позицию игнорируют.

Что поделаешь, человек 
соткан из противоречий. Но 
доброта и внимание к про-
блемам близких ему людей 
были у него главенствующи-
ми качествами.

Когда у меня случилась 
беда,  его не надо было про-
сить о помощи: мол, Саша, 
съезди в Боровляны, отвези 
то и то. Он сам знал и пом-
нил, когда надо побывать в 
больнице, передать нужное.

Добродушный, гостепри-
имный.  Рыбак заядлый. Нам 
как министрам тогда выде-
лили государственные дачи в 
Крылово. Он вместе с женой  
Валентиной Акимовной при-
езжал туда часто. У меня муж 
также заядлый рыбак. И они 
на этой почве сдружились. 
Стали соперничать, кто пой-
мает самую крупную рыбину, 
чей улов окажется богаче… 
Когда ему не везло с клевом, 
он так переживал!.. Бил от 
досады удилищем по мосткам. 
Но об этом пусть Анатолий 
Николаевич сам расскажет:

– Мы только появля-
емся на даче – от него зво-

нок, словно он в окне сидел и 
ждал. Сначала в трубке было 
характерное резкое покашли-
вание, ни с кем другим не спу-
таешь. И сразу –  в карьер:

– Так, пиво в холодильнике…
Это означало, что запла-

нирован поход в баню, куда 
мы ходили семьями.

Однажды я не смог пойти 
с ним на зорьке на рыбалку. 
Уехал в город по каким-то 
делам.

Он днем звонит:
– Ты мне был нужен утром, 

как никогда! Я шестнадцать  
карпов поймал, еле дотащил 
до дома. 28 килограммов, не 
шуточки.

Я подумал: рыбаки любят 
прихвастнуть. Звоню его жене, 
уточняю. Она подтверждает. 
Сговорились, думаю. А потом 
услышал от других, что 
Александр действительно пой-
мал 16 огромнейших карпов. 
Не сочинял, значит.

Оказавшись как-то в 
командировке в Лондоне, он 
тут же звонит мне:

– Слушай, я в рыболовном 
магазине. Купил тебе и себе 
замечательные крючки!

Умел Александр Василье-
вич ценить мужскую дружбу.  
Не обделял вниманием он и 
женщин.

…В ту пору я перевезла к 
себе свою старенькую маму. 
Ей в ту пору было 95 лет. По 
привычке так хотелось быть 
ближе к природе. И когда нас 
выселяли с государственной 
дачи, я выпросила в арен-
ду  небольшой гостиничный 
номер в том же Крылово.

Надо было видеть, как 

Александр приседал перед 
мамой, целовал ей руку, рас-
спрашивал о настроении. 
А она ждала всегда этой 
встречи, когда же Александр 
Васильевич придет.

Компанией  игра-
ют в бильярд. Дочь наша, 
Анатолий и Александр. 
Чтобы не проспать зорьку, 
играют до утра.

Старались никогда не про-
пускать рыбалку. Улов шел 
на совместную уху, обедали 
семьями вместе. Атмосфера 
была дружеской.

Когда Сашу настигла нео-
жиданная  отставка с поста 
министра, он впал в глубокую 
депрессию. Морально ему было 
тяжело. Мы по-прежнему под-
держивали дружеские отноше-
ния. Как правило, никогда не 
вели разговоров о служебных 
делах, их оставляли за кадром. 
Говорили о детях, родителях, 
рыбалке, спорте…

Я часто вспоминаю тот 
день, когда прощались с 
Александром Васильевичем. 
И думаю: его не просто лиши-
ли должности, его лишили 
возможности работать.

И он  потерял смысл жиз-
ни. Как дерево, вытащенное 
из земли. Лежит вверх кор-
нями и вынуждено засыхать. 
Выбросили в никуда.

На похоронах, помню, 
выступил один коллега по 
Верховному Совету и сказал: 

– Так не должно быть. 
Это бесчестно и бессовестно. 
Инесса ДРОБЫШЕВСКАЯ, 

депутат Верховного 
Совета 12-го созыва, экс-

министр здравоохранения.

ПАМЯТЬ
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Л Ю С Т ЭР К А

ТРАГЕДЫЯ

ЛІЧБЫ

ЧУЛІ?

СЛЫШАЛИ? ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

...По 
одному 
округу

Так выпало, что мы с Александром Лукашовым 
сражались за мандаты депутатов Верховного Совета 
в одном округе. Он в Червене работал директором 
автобазы, я же решил зарегистрироваться на «малой 
родине».

Кандидатов было более десяти. Среди них 
– первый секретарь райкома партии Александр 
Метельский. Конкуренцию ему составляли председа-
тель колхоза, председатель Комитета народного кон-
троля, руководитель райсельхозтехники… Тузін сме-
лых. Победил в избирательной кампании по наше-
му округу директор районной автобазы Александр 
Лукашов. Не скажешь, чтобы он чем-то особенным 
отличался. Все как надо: высокий, молодой, с оба-
ятельной улыбкой… Идея в основном была такой: 
«завалить» первого секретаря, не дать ему вырваться 
в депутаты. Тогда вообще единую «руководящую и 
направляющую» партию критиковали все кому не 
лень. К тому же Александра Метельского не очень-то 
принял червенский люд. И сам он, очевидно, при-
ехал в район на должность первого секретаря без 
желания. Еще бы: отучился в Москве, в Академии 
общественных наук при ЦК КПСС, а его с самым 
престижным дипломом отправили в Червень, хотя 
перед учебой он занимал такую же должность в Узде.

Среди кандидатов образовалась группа из пяти 
человек, которые договорились: не важно, кто из нас 
победит, но нужно во что бы то ни стало преградить 
путь Метельскому, а поэтому будем действовать 
вместе.

Так и получилось. В результате победил 
Александр Лукашов.

В шоферском коллективе его уважали и друж-
но помогали во время избирательной кампании. 
Подчиненные Лукашова с утра заводили автобус (в 
автобазе транспорта хватало), заполняли его моло-
дыми людьми с гармошкой и бубном, брали краси-
вых певуний и ездили от одной деревни к другой. 
На концерт люди сбегались, бросая любую работу. 
В дополнение к песням и танцам – обещания. К вам 
рейсовый автобус не ходит? Как только Лукашов ста-
нет депутатом – пойдет. Редко ходит? Будет ходить 
чаще! Плохой автобус? Завтра приедет лучший! Хлеб 
не завозят? Да мы вам на автобазовской машине 
привезем! И никаких праклёнаў в адрес коммуни-
стов, никаких пламенных призывов во имя демокра-
тии, конституционных свобод.

Правда, обязательство выступать против первого 
секретаря обкома партии Лукашов выполнял.

Так он стал депутатом Верховного Совета 12-го 
созыва. По правде, он не рвался ни на трибуну, ни к 
вольному микрофону в проходе. Готов был во время 
сессии давать комментарии на любую тему, но толь-
ко в кулуарах, не для прессы.

Лукашов сразу же присоединился к команде 
Лукашенко. И во время президентской кампании 
активно помогал ему. Крутил без устали баран-
ку легковика. При этом, замечу, он, бывало, мог 
похвалиться военным билетом, в котором было 
записано, что хозяин документа – майор Комитета 
госбезопасности. Кстати, после победы Лукашенко 
на президентских выборах Лукашов (удивительное 
созвучие фамилии!) претендовал на должность 
председателя КГБ. Было ли это официально? Не 
могу утверждать, но как-то мимолетно он мне об 
этом сказал.

Александр Лукашов получил должность мини-
стра транспорта. Правда, из этого ведомства был 
создан хозяйственный монстр. В одну кучу собра-
ли железную дорогу, аэрофлот, систему автобусных 
маршрутов и все автомобильные организации, а 
также дорожно-строительные и военные железнодо-
рожные батальоны, речное пароходство. Александр 
Лукашов был министром более семи лет. Долго. 
Отмечали одну его черту: Лукашов охотно отве-
чал на любой звонок телефона городской АТС без 
посредничества секретарш и референтов. И по мере 
возможности старался исполнять просьбу.

Я звонил ему редко, какие общие дела могли 
быть у снятого с должности главного редактора газе-
ты и министра? Но каждый раз он спрашивал: когда 
зайдешь? Пару раз я сопровождал к нему земляков, 
у которых были какие-то вопросы. Их министр тол-
ково решал.

Во время одной из встреч Лукашов предложил 
мне должность редактора газеты Министерства 
транспорта. «Я знаю, кто тебя выгнал с работы и за 
что, – сказал он, – меня это не волнует. Все пробле-
мы решу сам!» «Хорошо, но на сегодняшний день у 
вас есть редактор, им является мой приятель Женя 
Татур. Куда он денется?» «Тебе он хороший приятель, 
а министерство не один раз подводил!» «Не, Саша, 
– ответил я министру. – Таким образом я не хочу 
устраиваться к вам на работу!»

После освобождения с должности министра 
Александр Лукашов был в депрессии, так говорили 
его близкие соратники. И однажды как будто в при-
сутствии еще одного члена избирательной команды 
Виктора Кучинского он сказал: «Пусть никто не 
думает, что я забыл про то, что знаю».

Спустя непродолжительное время из Уручья, где 
жил Лукашов, пришла трагическая весть: бывший 
министр вроде выпрыгнул из окна многоэтажного 
дома на асфальт. Друзья провели собственное рас-
следование и пришли к выводу, что на самоубийство 
не совсем похоже…

Его похоронили на Московском кладбище, в той 
части, где место нужно было выкупать. Недалеко от 
могилы Лукашова покоится прах генерала Евгения 
Бочарова, в прошлом командира десантной диви-
зии, участника афганской войны, командующего 
Пограничными войсками. Характерно, что он также 
умер до поры. В его биографии был оппозиционный 
штрих: Бочаров руководил избирательным штабом 
генерал-полковника Козловского, оказавшегося поз-
же неугодным властям.

Николай ГАЛКО, журналист.

Міністэрства адукацыі… ці імітацыі?
У беларускіх школах адзвінелі, або 

і адгрымелі, апошнія званкі; тысячы 
маладых людзей сабраліся паступаць 
далей у розныя навучальныя ўстановы 
ў Беларусі і за мяжою, а вялікая 
колькасць беларускіх настаўнікаў 
на гэтым і наступным тыднях ужо 
сыходзіць у адпачынак. Трэба схіліць 
галаву перад нашым Міністэрствам 
адукацыі, якое ў супрацоўніцтве з 
мясцовымі ўладамі гераічна дамаглося 
забароны продажу алкаголю па 
ўсёй Беларусі, гэтым разам аж на 
чатыры дні (апошнія званкі гучалі 
29 і 30 мая, а выпускныя вечарыны 
адбываліся 8 і 9 чэрвеня). Вядома, 
нехта можа задаць пытанне: а чаго 
ж вартыя ўсе намаганні міністэрства, 
якое дае рэгулярныя справаздачы 
пра свае поспехі ў выхаваўчай працы 
сярод падлеткаў і юнакоў, калі гэтае 
ведамства такое няўпэўненае, скажам 
так, у цвярозым ладзе жыцця сваіх 
выхаванцаў і выхаванак?.. Але не 
будзем займацца ёрніцтвам («усе 
ўсё разумеюць…»), а пагаворым пра 
больш сур’ёзныя рэчы. Як я ўжо 
казаў, вялікая колькасць беларускіх 
настаўнікаў (у большасці, вядома, 
прадстаўніц прыгожага полу) або ўжо 
адправілася або неўзабаве адправіцца 
ў заслужаны летні адпачынак. Што 
цяпер у галовах гэтых людзей, 
якія правялі чарговы навучальны 

год, запоўнілі масу абавязковых 
і неабавязковых папер, напісалі і 
падалі вусна гару ўсялякіх справаздач? 
Мяркую, што не толькі тое, што іх 
праца ацэньваецца дарагой дзяржавай 
зусім не так, як было б трэба: мала хто 
можа дазволіць сабе ўлетку адпачыць 
на не самых танных курортах…

Я сам паводле сваёй прафесіі 
настаўнік і добра ведаю, што, калі 
ідзеш у летні адпачынак, адразу 
пачынаеш думаць пра наступны 
навучальны год: як там і што будзе, 
што трэба пачытаць, паглядзець, 
каб належным чынам да яго 
падрыхтавацца. Каб падрыхтавацца 
належным чынам, трэба, вядома ж, 
ведаць, прынамсі, якія праграмы, якія 
падручнікі будуць у цябе ў карыстанні 
ў наступным годзе.

Гэтым разам згаданае міністэрства 
парупілася, каб настаўнікі рыхтаваліся 
да новага навучальнага года, што 
называецца, усляпую. Сёння (пішу 
гэтыя радкі раніцай 10 чэрвеня) я 
чарговы раз зазірнуў на афіцыйны 
міністэрскі сайт (edu.gov.by). І знайшоў 
два загады аб зацвярджэнні вучэбных 
планаў сярэдняй агульнаадукацыйнай 
школы… на 2018/19 – гэта значыць 
на мінулы – навучальны год. Плана 
на наступны, 2019/20, год як не 
было, так і няма! На сайце знайшоў 
цэлы раздзел, прысвечаны пачатку 

навучальнага года, які ўжо скончыўся.
А між іншым, з верасня ўсе 

дзявятыя, завяршальныя ў базавай 
школе, класы пераходзяць на новы 
змест навучання. Тлумачу ў сувязі з 
гэтым: большасць вучэбных прадметаў 
у гэтым класе, відавочна, будзе мець 
новы, часам вельмі істотна зменены 
змест і ў нейкіх выпадках іншую 
колькасць гадзін на засваенне гэтага 
зместу. Але ж вучэбны план, як ужо 
казалася, міністэрства па-ранейшаму 
трымае ў сакрэце; нават на афіцыйным 
сайце няма новых вучэбных праграм, 
а з запланаваных паўтара дзясятка 
новых падручнікаў для 9-га класа 
з’явіліся толькі рускамоўныя версіі 
дапаможнікаў па алгебры і фізіцы! 
Пры гэтым вучні 8-га класа наогул так 
і не атрымалі ў мінулым навучальным 
годзе свайго падручніка па геаграфіі 
(і гэта ў тым выпадку, калі вучэбная 
праграма была радыкальна зменена). 
Настаўнікі, якія выкладалі ў школах 
чарчэнне, так дакладна і не ведаюць, 
будзе гэты прадмет у вучэбным плане 
наступнага года ці не, трэба або не 
трэба арыентаваць вучняў на набыццё 
наогул нятанных працоўных сшыткаў, 
альбомаў, чарцёжных інструментаў да 
наступнага навучальнага года. Сайт 
нацыянальнага інстытута адукацыі 
(www.adu.by) таксама на ўсе гэтыя 
тэмы сціпла маўчыць, а прапануе 

вывучаць анлайн навучальны 
працэс… у 2018/19 навучальным годзе 
(дзякуй, ужо вывучылі!).

Пра што ж сёння бадзёра 
рапартуе міністэрскі сайт? Вось 
толькі некаторыя загалоўкі: «У 
Беларусі дзейнічае эфектыўная 
сістэма падтрымкі маладых талентаў» 
(хацелася, каб так было!), «Беларуска-
японская акцыя «За мир и честный 
спорт» (ах, як жа гэта важна для 
нашых педагогаў!), «Міністр адукацыі 
І.Карпенка наведаў навучальныя 
ўстановы Лёзненскага раёна» (і 
тлумачыў тамтэйшым настаўнікам 
«сучасныя методыкі карэкцыйна-
развіццёвага навучання»), «Міністр 
І.Карпенка наведаў Полацкае 
кадэцкае вучылішча» (відавочна, 
прадэманстраваўшы там свае 
здольнасці ў разуменні будучыні 
вайсковай справы ў Беларусі). З 
міністэрскага сайта мы даведаемся, 
напрыклад, і пра тое, што, аказваецца, 
некалькі дзён таму «делегация из 
Федеративной Республики Нигерия 
(Штата Екити), находящаяся в нашей 
стране с визитом, посетила учреж-
дения профессионально-техниче-
ского образования столицы (фили-
ал «Колледж современных техно-
логий в машиностроении и авто-
сервисе» учреждения образования 
«Республиканский институт про-

фессионального образования» и УО 
«Минский государственный профес-
сиональный лицей №5 транспорт-
ного строительства»). Натуральна, 
вельмі важна, што нашы працаўнікі 
на ніве прафесійнай адукацыі шчодра 
дзеляцца сваім досведам падрыхтоўкі 
спецыялістаў у сферы арганізацыі 
аўтасэрвісу з прадстаўнікамі 
афрыканскай краіны, але, падазраю, 
нашы настаўнікі чакаюць нейкай 
іншай, больш для іх важнай 
інфармацыі, для таго каб паспяхова 
пачаць новы навучальны год. Бо лета, 
як заўсёды, праляціць незаўважна…

Успамінаецца савецкі анекдот 
брэжнеўскага часу: цягнік з генсекам 
Брэжневым раптоўна спыняецца і ніхто 
не ведае, ці паедзе далей, а Брэжнеў 
прапануе: «Няхай ахова выйдзе з вагона 
і пачне яго раскалыхваць – няхай усе 
думаюць, што мы едзем!»

Вось і цяпер нешта навязліва 
падштурхоўвае мяне прыдумаць 
новую назву для айчыннага 
М і н і с т э р с т в а 
адукацыі  – ці не 
п е р а й м е н а в а ц ь 
яго, да прыкладу, 
у «міністэрства 
імітацыі»?

   НЕЗАШОРАНЫМ ВОКАМ  

Сергей Калякин предлагает 
ввести семичасовой  

рабочий день
С инициативой перейти на 35-часовую рабочую неделю политик выступил на 

очередном съезде Белорусской партии левых «Справедливый мир».

Лявон 
БАРШЧЭЎСКІ.

– Сергей Иванович, 
некоторые обвинили вас в 
популизме перед парламент-
скими выборами…

– А в чем популизм-то? 
Сегодня есть много стран, в 
которых уже ввели шестича-
совой рабочий день. В том 
числе и во Франции. И фран-
цузы тоже вначале говорили 
о популизме, а сейчас всем 
всё нравится, отлично живут! 
В Венесуэле тоже шестичасо-
вой рабочий день.

Вообще, сегодня есть мно-
го научных разработок на эту 
тему. В идеале должна быть 
21-часовая рабочая неделя. 
Тогда люди действительно 
смогут почувствовать вкус 
жизни. Сейчас большинство 
белорусов как живут? День 
проводят на работе, потом 
приходят домой, ужинают, 
делают какие-то дела по дому 
и спать. Времени на само-
развитие, воспитание детей, 
общение и прочие удоволь-
ствия практически нет. 

Человек должен жить не 
для того, чтобы работать!

– А некоторые работо-
датели до сих пор считают, 
что работать нужно кругло-
суточно…

– Уже давно доказано, что 
при сокращенной рабочей 
неделе повышается произво-
дительность труда. На мой 
взгляд, строго ограниченный 
временем рабочий день скоро 
вообще не будет актуальным. 
Многие уже сегодня работают 
дома, удаленно. И при этом 
эффективно!

Сторонники 21-часовой 
рабочей недели считают, что 
такой подход к работе может 
решить сразу несколько про-
блем: безработицу, чрезмер-
ное потребление, неравен-
ство. Сокращенная рабочая 

неделя изменит принцип, ког-
да все живут, чтобы работать, 
а работают, чтобы зарабаты-
вать, чтобы потреблять.

Идеи о том, что нужно 
сокращать рабочий день, не 
новы. А так у нас получается, 
что некоторые работают 12 
часов, но платят им как за 8!

– Да, на зарплате сокра-
щение рабочего дня сказать-
ся не должно.

– Мы как раз и ведем речь 
о том, чтобы, работая 7 часов, 
человек зарплату получал как 
за 8.

На пленуме у нас по этой 
теме были очень серьезные 
баталии. Процентов 40 чле-
нов ЦК нашей партии высту-
пали за то, чтобы перейти на 
6-часовой рабочий день. Но 
мы решили идти поэтапно. 
Хотя 6-часовой рабочий в 
Беларуси – это тоже возмож-
но! При повышении произво-
дительности труда за 6 часов 
реально сделать столько же, 

сколько и за 8.
Мы будем рассказывать 

людям о сокращении рабо-
чей недели, будем говорить 
об этом во время парламент-
ской и президентской кампа-

ний. Ясно, что это не быстро 
введется, но работать в этом 
направлении нужно! Пусть 
люди в конце концов задума-
ются, можно ли сократить их 
рабочий день.

КСТАТИ

«К костылям уже 
привык!»

Около двух недель назад Сергей Калякин неудачно 
споткнулся и сломал ногу. Причем поначалу перелома он 
не заметил и к врачам обратился лишь на следующий день, 
когда нога уже прилично распухла.

Врачи пообещали Сергею Калякину, что снимут гипс в 
конце июня.

«К костылям уже привык! – говорит Сергей Иванович. 
– Человек ко всему привыкает. Ничего хорошего, конечно, в 
этом нет, и летом в гипсе – не самое лучшее развлечение. 
Вчера сходил на снимок – слава Богу, все срастается, как 
нужно. Доктора сказали, что еще пару недель осталось 
потерпеть…»

Марина КОКТЫШ.

Старт дадзены!
СТОП-КАДР

Урачыстая цырымонія памятнага гашэння мастацкай паштовай маркі  
«Рэспубліканскі навукова-практычны цэнтр анкалогіі і медыцынскай 
радыялогіі iмя М.М.Аляксандрава. Жыццё варта таго, каб за яго зма-
гацца» прайшла ў РНПЦ. Падзея атрымалася ўрачыстай, у мерапры-
емстве  прынялі ўдзел  міністр сувязі і інфарматызацыі Канстанцін 
Шульган, міністр аховы здароўя Валерый Малашка,  дырэктар РНПЦ 
анкалогіі і медыцынскай радыялогіі Алег Суконка, гендырэктар РУП  
«Белфармацыя» Валянціна Ігнаценка  і дэпутат Палаты прадстаўнікоў 
Людміла Макарына-Кібак.

Як раней пісала «Народная Воля», выданнем гэтай маркі 
Міністэрства сувязі і іфарматызацыі адкрыла серыю «Дасягненні 
беларускай медыцыны». Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

Пакаталіся…
У Іванаўскім раёне 

ў ДТЗ загінуў 5-гадовы 
пасажыр мапеда.

На закругленні дарогі 
26-гадовы мінчанін, 
які кіраваў мапедам і 
вёз 5-гадовае дзіця, не 
справіўся з кіраваннем 
і на сустрэчнай паласе 
сутыкнуўся з грузавіком.

Вадзіцель застаўся 
жывы, а вось маленькі паса-
жыр памёр у бальніцы.

Пять 
президентов 
наградили 

Юрия 
Шевцова

Решение о награждении 
медалью за вклад в развитие 
Евразийского экономическо-
го союза принимает Высший 
совет, в состав которого вхо-
дят президенты России, 
Армении, Беларуси, Казахстана 
и Киргизии.

«У меня есть награды неко-
торых государств, даже медаль 
от президента одной страны 
НАТО и ЕС, – прокомменти-
ровал новость Юрий Шевцов. 
– Но от пяти президентов 
сразу… По-моему, это вообще 
единственная награда с таким 
статусом».

Правда, медаль пока не 
вручили – лишь недавно было 
подписано решение о награж-
дении. Не исключено, что тор-
жественное вручение меда-
ли состоится 21 июня, когда 
в Минске пройдет заседание 
Совета ЕЭК.

ИЗ ЛИЧНОГО ДЕЛА
Юрий Шевцов родился 29 

июля 1966 года в Брестской 
области.  Окончил истфак БГУ.

1991–1998 гг. – научный 
сотрудник Отдела истории и 
теории культуры Института 
искусства и культуры АН Литвы. 
Специализировался на разработке 
теоретических вопросов развития 
культуры и политических систем 
в регионе Средней Европы.

1994–1996 гг. – преподава-
тель Института политиче-
ских наук и международных 
отношений Вильнюсского госу-
дарственного университета.

1995—1996 гг. – руководи-
тель международных программ 
Центра стратегических иници-
атив «Восток-Запад» (Минск).

1998–2005 гг. – директор 
Центра по проблемам европейской 
интеграции Европейского гумани-
тарного университета (Минск).

Участвовал в разработке 
ведомственных научно-исследо-
вательских программ по линии 
Министерства иностранных 
дел, Минэкономики, Совмина РБ, 
ОБСЕ.

Женат. Имеет троих 
детей. Кандидат наук.

Галина РУТ.

Азалаціліся
Золатавалютныя рэ- 

зервы Беларусі на 1 чэрвеня 
2019 года склалі 8 млрд 90 
млн долараў.

Як паведамляе 
Нацыянальны банк, гэта 
максімальнае значэнне за 
апошнія шэсць гадоў. За 
май 2019 года золатава-
лютныя рэзервы выраслі 
на 521,6 млн долараў ЗША 
(на 6,9%) пасля росту 
ў красавіку 2019 года на 
322,7 млн долараў ЗША  
(на 4,5%).

СТАЛА ВЯДОМА

Без аплаты ...
Уладальнікі транспартных сродкаў з тэхнічна дапушчаль-

най агульнай масай не больш як 3,5 т з прычэпамі з 10 чэрве-
ня па 10 ліпеня вызваляюцца ад платы за праезд па платных 
аўтамабільных дарогах Беларусі. Гэта прадугледжана ўказам  
№ 292.

На гэты перыяд уладальнікам названай катэгорыі транспарт-
ных сродкаў не трэба заключаць дагавор карыстання платнай 
аўтамабільнай дарогай, рэгістраваць транспартны сродак у сістэме 
BelToll і ўстанаўліваць на транспартны сродак устройства элек-
троннай аплаты. Калі ў вадзіцеля ўжо ёсць дагавор, аператар 
раіць змясціць устройства электроннай аплаты ў ахоўную ўпакоўку 
(металізаваны пакет), інакш пры праездзе пад станцыямі збору 
платы яно будзе падаваць гукавыя сігналы. Пры гэтым спісанне 
грашовых сродкаў з рахунку праводзіцца не будзе.

«Волга» Івана 
Мележа пойдзе  

з малатка
На адным з мінскіх 

аўкцыёнаў выстаўлены на 
продаж незвычайны лот 
–аўтамабіль «Волга-21», 
які належаў класіку 
беларускай літаратуры 
Івану Мележу. Паводле 
с в е д ч а н н я  д ач к і 
пісьменніка Ларысы, 
на ёй Іван Паўлавіч 
неаднаразова выязджаў 
на Палессе, дзе збіраў 
матэрыялы для сваіх 
раманаў «Людзі на балоце», 
«Подых навальніцы» і 
«Завеі, снежань». У апошнія 
гады жыцця Мележ 
рэдка ездзіў за рулём сам 
– з-за ранення ў руку, 
атрыманага на вайне, быў 
вымушаны карыстацца 
паслугамі шафёра. Перад 
аўкцыёнам аўто было 
грунтоўна адрэстаўравана 
спецыялістамі.

Антон ЗАГОРСКІ.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае 
права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не 
ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не 
аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 
са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  «Беларускі Дом 
друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 10.06.2019 у 17.00. 
Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  23 005 экз. За каз № 2005.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк  i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а.  
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com  
http://www.nv-online.info 

http://www.nv-online.info8 11 ЧЭРВЕНЯ  2019 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П

Сямейная згода – багацце

РАДАВОД

Князёўна Эльжбета Друцкая-Любецкая 
ўпершыню наведала Беларусь

Яе продкі жылі ў Шчучыне. Дачка апошняга ўладальніка палаца Друцкіх-Любецкіх піша кнігу пра гісторыю свайго роду  
і вельмі ўдзячная лёсу, што змагла наведаць радзіму продкаў.  

ШАХМАТЫ

КРЫЖАВАНКА

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

Праз усё 
жыццё

Сёлета спаўняецца 95 гадоў з дня нараджэння 
вядомага беларускага шахматнага кампазітара Уладзіміра 
Траяноўскага (1924–1999). Уладзімір Ільіч нарадзіўся 
ў Гомелі. Значную частку жыцця правёў у Клімавічах, 
працаваў эканамістам. Складаць задачы пачаў яшчэ ў 
школьныя гады, у 1939-м тры яго кампазіцыі атрымалі 
адзнакі на ўсесаюзным конкурсе для піянераў і школьнікаў, 
які ладзіла газета «Пионерская правда». Апублікаваў 
больш за 250 задач, трэцяя частка з іх адзначана ў 
конкурсах. Фіналіст двух першынстваў СССР, прычым у 
пятым першынстве ўвайшоў у дзясятку лепшых у раздзеле 
троххадовак. Паспяхова выступаў у складзе зборнай 
рэспублікі ў камандных чэмпіянатах Савецкага Саюза: 
задачы Траяноўскага некалькі разоў займалі прызавыя 
месцы. Ён быў бронзавым прызёрам трэцяга першынства 
Беларусі ў раздзеле двуххадовак.

Вось адна з задач У.Траяноўскага (гл. дыяграму).
Белыя: Крh4, Фf6, Лd1, 

Ле8, Са3, Са4, Кс3, Ке5, пп. 
d2, f3 (10).

Чорныя: Крd4, Лb4, 
Кb7, Кh3, пп. b6, d6 (6).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 
34а) або на электронны 
адрас: vadim_ne67@mail.
ru.

Сумесная задача
У конкурсе газеты «Вечерний Петербург» наступная 

кампазіцыя Віктара Волчака (Беларусь) і Леаніда 
Макаронца (Ізраіль) адзначана другім ганаровым водгукам.

Белыя: Кра2, Фе1, Лс6, Лf1, Кb5, Кg2, пп. d5, е4 (8).
Чорныя: Кре5, Фb8, Лg5, Сb7, Сg7, Ка3, Kе8, пп. а5, b6, 

с3, d3, f7, g4 (13).
Мат за 3 хады.
1.Ке3! ~ 2.К:g4+ Л:g4 3.Лf5х, 1...Кf6 2.Ф:с3+ Кр:е4 3.Фd4х, 

1...Кd6 2.Фg3+ Кр:e4 3.Фf4х, 1...К:b5 2.Кс4+ Крd4 3.Фе3х, 1...
Кр:е4 2.Кf5+ Кр:d5 3.Ке7х, 1...Сс8 2.Лс4 К:с4 3.К:с4х (1...Фс8 
2.Фg3+ Кр:e4 3.Фf4х).

Перамогі гросмайстра
У мінулым выпуску мы распавялі пра выступленне 

нашых шахматыстаў на сёлетнім чэмпіянаце Еўропы ў 
Македоніі. Прапануем дзве пераможныя партыі беларуска-
га гросмайстра з гэтага спаборніцтва.

Драган Шолак (Турцыя) – Уладзіслаў Кавалёў
1.e4 e5 2.Кf3 Кc6 3.d4 ed 4.К:d4 Кf6 5.К:c6 bc 6.e5 Фe7 

7.Фe2 Кd5 8.c4 Кb6 9.Кc3 Фe6 10.Фe4 g6 11.Сd2 Сb7 12.Сd3 
Сg7 13.0-0 0-0 14.c5 Кd5 15.f4 Фe7 16.Фc4 a5 17.Кe4 Сa6 
18.Фc2 С:d3 19.Ф:d3 f5 20.ef К:f6 21.Фc4+ Фf7 22.Ф:f7+ Л:f7 
23.Лae1 Кd5 24.Сc3 Л:f4 25.Л:f4 К:f4 26.Лd1 Кd5 27.С:g7 
Кр:g7 28.Кc3 Кf6 29.Крf2 Лe8 30.a3 Крf7 31.b4 ab 32.ab Лb8 
33.Лd4 Крe6 34.g4 Крe5 35.Крe3 Лa8 36.g5 Кd5+ 37.К:d5 
Лa3+ 38.Лd3 Л:d3+ 39.Кр:d3 Кр:d5 40.Крe3 Крe5 41.Крf3 d5 
42.cd cd 43.Крe3 Крf5, 0:1.

Уладзіслаў Кавалёў – Махамад Мурадлі (Азербайджан)
1.e4 d6 2.d4 Кf6 3.Кc3 g6 4.Кf3 Сg7 5.Сe3 0-0 6.Фd2 a6 

7.Сh6 b5 8.Сd3 Сb7 9.С:g7 Кр:g7 10.e5 de 11.de Кfd7 12.Фe3 
С:f3 13.gf f6 14.0-0-0 К:e5 15.С:g6 hg 16.Л:d8 Л:d8 17.f4 Кf7 
18.Лg1 Лh8 19.Кd5 Кc6 20.К:c7 Лac8 21.Кe6+ Крh7 22.Фg3 
Лhg8 23.Фh4+ Кh6 24.Лg3, 1:0.

Наш чэмпіён свету
Ягор Сіліч з Віцебска выйграў у турэцкай Анталіі 

чэмпіянат свету сярод школьнікаў ва ўзроставай катэгорыі 
да 13 гадоў.

Берлін і Браціслава
Міжнародны майстар з Клічава Аляксандр Булаўка 

заваяваў бронзавы медаль на адкрытым чэмпіянаце 
Германіі па рашэнні кампазіцый. З 29 удзельнікаў, якія 
прадстаўлялі 10 краін, яго апярэдзілі толькі гросмай-
стры Барыс Тумес (Германія) і Эдзі ван Бірс (Бельгія). А 
крыху раней А.Булаўка перамог у чэмпіянаце Славакіі 
(14 рашальнікаў з 6 краін). Мінчанін Мікалай Сігневіч 
фінішаваў там пяты.

Праверце адказы
Задача М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 16 

красавіка, рашаецца: 1.f7. Першымі правільна адказалі 
Мікалай Шклярэўскі, Васіль Жуковіч, Ігар Ананіч. А 
вось ход 1.Лс6?, які прапанаваў Леанід Калодка, не вядзе 
да мэты з-за адказу 1...Кс8! 

На шэраг папярэдніх задач правільна адказалі Ігар 
Гулік, Уладзімір Панько, Леанід Калодка.

Вадзім ЖЫЛКО.

Па гарызанталі: 2. … рада 
вясне, а дзіця – маці (прык.); 
13 мая – Міжнародны дзень 
маці. 5.Прымаўка – кветач-
ка, прыказка – … (прык.). 
10.Нашто …, калі ў сям’і лад 
(прык.); 15 мая адзначаец-
ца Міжнародны дзень сям’і. 
11.«Больш, чым … на небе, 
// Дзецям мамачка патрэб-
на» – З верша Л.Андрэевай 
«Матуля». 12.«Добры … – 
гэта сонечнае святло ў доме» 
(У.Тэкерэй). 13.У маі … хала-
ды : калі чаромха цвіце, і калі 
дуб распускаецца (прыкм.). 
14.«Падай, мамачка, пілу, // Я 
рабіначку спілю. //На рабіне 
жоўты ліст, // Мяне кінуў …» 
(прыпеўка). 15.Добры … – 
усяму свету міл (прык.). 18. 
… у сям’і на адной любві тры-
маецца (прык.). 19. … лясы 
прыбірае, лета ў госці запра-

шае (прык.). 22.Вершаваная 
дву хскладовая стапа. 
24.«Першы …, які дае нам 
маці, – гэта жыццё, другі 
– любоў, трэці – разумен-
не» (Д.Браўэр). 28.Стары 
сасновы лес. 29.«У садочку 
май, // Май, духмяны … , 
// І ўсю ночку несціханы // 
Салаўіны свіст» – з верша 
М.Танка «У садочку май». 
30.«Быў якраз … мая.// Ну й 
была тады вясна!» – з паэмы 
Я.Коласа «Сымон-музыка». 
31.Вялікае …, калі сям’я ў 
разладзе (прык.). 32.Лепш 
маці на мыліцах, чым … на 
кані (нарвежская прык.). 33. 
Майскі … згоніць з печы 
(прык.).

Па вертыкалі: 2.«Зелянее 
… ў полі, // У небе птушачкі 
пяюць» – з верша М.Чарота 
«Вясенняя раніца». 3.Каробка, 

у якую змяшчаецца магнітная 
стужка. 4.Сям’я без дзяцей, 
што … без паху (прык.). 
6.Адзінка вымярэння вугла. 
7.«Сям’я – гэта …, які вяд-
зе нас» (Б.Генры). 8.Тое, што 
ўкладзена ў пэўным парад-
ку. 9.Той, хто беражэ, шануе 
каго-небудзь. 16. … маці 
грэе лепш сонца (прык.). 
17. … без вады мёртвая, 
чалавек без сям’і – пустац-
вет (прык.). 20.Для ўнука 
… – розум, а бабуля – душа 
(прык.). 21. І ў добрай сям’і 
… бывае (прык.). 23.Прылада 
для рыбы. 25.Тое, што асы-
палася з гары. 26.Маладыя 
расліны, прызначаныя для 
перасадкі іх у адкрыты грунт. 
27.У антычным свеце жрэц-
прадказальнік. 28.Саловей 
зашчоўкаў, значыць, … 
распусцілася (прыкм.).

Адказы на 
крыжаванку

Па г арыз анта лі: 
1.Птушка. 5.Ягадка. 10.Клад. 
11.Сонейка. 12.Смех. 13.Два. 
14.Гарманіст. 15.Сын. 18.Мір. 
19.Май. 22.Ямб. 24.Падарунак. 
28.Бор. 29.Ліст. 30.Пачатак. 
31.Гора. 32.Бацька. 33.Клопат.

Па вертыкалі: 2.Траўка. 
3.Касета. 4.Кветка. 6.Градус. 
7.Компас. 8.Укладка. 9.Ахоўнік. 
16.Сэрца. 17.Зямля. 20.Дзядуля. 
21.Вырадак. 23.Блясна. 
25.Асыпак. 26.Расада. 
27.Аракул. 28.Бяроза.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г. Дзяржынск.

Першыя ўражанні
Пані Эльжбета (на фота) 

ўсяго некалькі дзён прабыла ў 
Гродне, і ў польскім консуль-
стве ёй арганізавалі сустрэчу з 
журналістамі. Было відавочна, 
што яна перапоўнена ўражаннямі 
і імкнецца не столькі распавя-
даць пра сябе, колькі слухаць 
іншых. У яе запыталіся пра пер- 
шыя ўражанні ад Беларусі, а 
князёўна пачала з таго, што ска-
зала: «Гродна мяне ўразіў, але самае 
цікавае: калі слухаю мову белару-
скую, то разумею, што гэта не 
па-руску і не па-польску, але гэта 
так блізка майму сэрцу!».

Госця размаўляла з журналіс-
тамі па-польску, а ўвогуле валодае 
яшчэ французскай, англійскай 
і рускай мовамі. Жыве ў Бруселі, 
там яе сям’я, дзеці і ўнукі.  

Нашы бацькі  
не хацелі ўзгадваць 

аб радзіме 
У 1939 годзе апошнія 

ўладальнікі палаца ў Шчучыне 
пакінулі горад і спыніліся 
ў Варшаве, дзе ў 1943 годзе і 
нарадзілася Эльжбета. У 1945-м 
сям’я вымушана была ўцякаць з 
Варшавы, паколькі горад займалі 
бальшавікі. У цягніку Эльжбеце 
споўнілася два гады. 

Спачатку Друцкія-Любецкія 
трапілі ў Германію, але жыццё 
там сям’я не ўяўляла. Пераехалі 
ў Францыю, жылі, павод-
ле ўспамінаў пані Эльжбеты,  
у даволі складаных умовах, а 
пазней перабраліся ў Бельгію, 

дзе і спыніліся назаўсёды. 
«Калі мы пакінулі Польшчу, 

то для маіх бацькоў радзіма як 
бы перастала існаваць – там 
былі бальшавікі, і бацькі не хацелі 
нават пра гэта гаварыць. Яны 
не жадалі нічога ўзгадваць аб 
тых мясцінах, дзе раней жылі, 
– дзеліцца князёўна Эльжбета. – 
Для нас, дзяцей, гэта было вельмі 
складана, бо ні на якія пытанні 
адносна нашай радзімы бацькі не 
хацелі адказваць. Таму мы вельмі 
мала ведаем пра мінулае нашага 
роду на гэтых землях». 

У пані Эльжбеты было чаты-
ры сястры, і пры жыцці яны 
цікавіліся гісторыяй свайго роду. 

Але толькі яна носіць прозвішча 
сваёй сям’і, паколькі лічыць гэта 
важным для сябе.

Эльжбета Друцкая-
Любецкая прыехала ў Беларусь, 
каб як мага болей даведацца аб 
сваіх продках на зямлі, дзе яны 
некалі жылі. Дарэчы, яна аднос-
на нядаўна даведалася, што ў 
беларускім Шчучыне застаўся 
палац, які збудаваў яе продак і 
які нядаўна адрэстаўраваны.  

Князь Францішак-Ксаверый 
Друцкі-Любецкі, які пэўны 
час быў паслом у Францыі, 
вярнуўшыся ў 1807 годзе на 
радзіму, дазволіў сабе такую экс-
травагантнасць: перабудаваў 
палац, атрыманы ў спадчыну жон-
кай Марыяй Сцыпіён дэль Кампа, 
накшталт Малога Трыанона ў 
Версалі, дзе месцілася рэзідэнцыя 
французскіх каралёў. 

Дарэчы, Францішак-
Ксаверый быў міністрам 
фінансаў Польскага Каралеўства. 
А яшчэ ён стварыў праект 
Аўгустоўскага канала, які дагэ-
туль дзейнічае і прыцягвае мно-
ства турыстаў з розных краін. 
Князёўна Эльжбета даведалася 
аб гэтым толькі ў Гродне.

Вельмі сціпла пра сябе 
Як ні імкнуліся журналісты 

пабольш даведацца пра асо-
бу князёўны Эльжбеты, яна 
вельмі сціпла і коратка пра 
гэта гаварыла.

У яе чатыры дачкі і ўнукі. 
Жыве ў Бруселі, займаец-
ца грамадскай дзейнасцю, 
скіраванай на абарону жыцця 

і забарону абортаў. 
Узгадала, што яе бацька 

кожны вечар маліўся перад 
крыжам. Шкадуе, што многія 
народы цяпер прыбралі Бога 
са свайго сэрца. 

Распавяла журналістам, 
што ў яе планах напісаць кнігу 
аб сваім родзе, таму яна і збірае 
інфармацыю аб Друцкіх-
Любецкіх. Ужо напісана 200 
старонак тэксту, ёсць дзясяткі 
цікавых фотаздымкаў. 

Перад паездкай князёўны 
ў Шчучын гродзенскія 
журналісты пацікавіліся, з 
якім пачуццём яна едзе туды?

«Спадзяюся, што для мяне 
гэта будзе сюрпрыз, таму што 
пра гэты горад і палац мы 
даведаліся ўсяго гадоў 20 таму, 
– адказала пані Эльжбета. 
– Вельмі хочацца даведац-
ца як мага больш. Магчыма, 
у Шчучыне захаваліся архівы 
і можна знайсці больш 
інфармацыі пра мой род».

Гісторыяй свайго роду пані 
Друцкая-Любецкая цікавілася 
заўсёды і кнігу вырашы-
ла напісаць, каб ушанаваць 
памяць сваіх продкаў, якімі 
яна ганарыцца.

«Мае дзеці яшчэ маюць 
нейкія веды пра наш род, а ўнукі 
ўжо амаль нічога не ведаюць, бо 
ў Бельгіі нечым падобным цяпер 
ніхто не цікавіцца, – заўважае 
пані Эльжбета. – І таму я про-
ста павінна напісаць гэту 
кніжку, каб захаваць памяць для 
наступных пакаленняў».

Міхал КАРНЕВІЧ.Палац Друцкіх-Любецкіх у Шчучыне.

Зборная Беларусі гуляе стабільна.  
Без перамог

Сёння беларускія футбалісты правядуць надзвычай важны матч.
У мінулую суботу 

нацыянальная каманда 
прайграла трэцюю гульню 
запар у кваліфікацыі 
чэмпіянату Еўропы–2020. 
Безумоўна, знайшлося няшмат 
аптымістаў, якія верылі ў 
перамогу ці хаця б нічыю 
беларусаў у матчы са зборнай 
Германіі, нягледзячы на тое, 
што наша каманда гуляла на 
дамашнім полі.

Дарэчы, «Барысаў-Арэна» не 
была запоўнена пад завязку, хаця 
раней прагназаваўся аншлаг. 
Відаць, пастаянныя паразы 
зборнай настолькі зняверылі 
балельшчыкаў, што тыя 
ігнаруюць нават матчы з удзелам 
зорак сусветнага футбола. А 
яшчэ славуты варатар нямецкай 
каманды Мануэль Ноер быў 
вельмі здзіўлены тым, што 
частка беларускіх балельшчыкаў 
падтрымлівала зборную 
Германіі.

«Безумоўна, гэта вельмі 
прыемна, што столькі людзей 
скандзіравалі «Германія!» і вялі 
нас наперад, – цытуе галкіпера 
football.by. – Калі шчыра, то 
гэта некалькі нечакана. Я 
заўважыў, што многія былі 
не немцамі, але гэта не мае 
значэння. Падтрымка была 
неверагоднай, было адчуванне, 

што мы гуляем дома. Толькі я 
аднаго не разумею  – як можна 
балець супраць сваёй краіны?»

Беларускі футбаліст 
Максім Валадзько таксама 
працягнуў у сацыяльных 
сетках гэтую тэму: «Я разумею, 
што каманда гуляе не лепшым 
чынам, няма выніку. Але 
давайце мы падумаем, як нам 

лепш гуляць, а вы падумайце, 
як не балець за чужую краіну. 
Ніхто не просіць рваць за нас 
глоткі, але не рвіце іх хаця б за 
каманды сапернікаў».

Адным словам, на 
бяззубую гульню футбалістаў 
балельшчыкі адказалі 
своеасаблівым пратэстам, 
хаця, шчыра кажучы, зборная 
знаходзіцца на сваім узроўні, а 
вышэй галавы не скочыш.

А вось сёння беларуская 
каманда згуляе адзін з самых 
важных матчаў з Паўночнай 
Ірландыяй, бо, калі і зараз 
прайграе, то дагнаць цягнік 
будзе ўжо практычна 
немагчыма.

На сённшні момант 
турнірнае становішча ў групе 
такое: Паўночная Ірландыя – 9 
ачкоў (3 гульні), Германія – 6 
(2), Галандыя – 3 (2), Эстонія – 
0 (2), БЕЛАРУСЬ – 0 (3).

Алесь СІВЫ.

С комфортом!
Премьер-министр Греции Алексис Ципрас предоставит соб-

ственный министерский самолет для полета национальной сбор-
ной страны по легкой атлетике на Европейские игры в Минске.

Ранее Федерация легкой атлетики Греции объявила об 
отмене участия сборной страны в соревнованиях из-за того, 
что невозможно было найти и купить авиабилеты для полета в 
Минск, обвинив Национальный олимпийский комитет Греции 
в запоздалом предоставлении информации.

Не курить, не пить…
Будущих волонтеров  Европейских игр познакомили со 

спецификой работы на стадионе «Динамо».
Их предупредили, чтобы они не забывали дома аккредита-

ционную карточку и брали с собой полный комплект формы. 
Также собравшихся настоятельно попросили на работе не 
курить, не принимать алкоголь и наркотики, не делать ставки 
и не перепродавать билеты, не раскрывать конфиденциальную 
информацию, информирует minsknews.by. Запрещено обра-
щаться к спортсменам, медийным личностям и другим VIP-
персонам с просьбой об автографах и совместных фото.

В противном случае они будут отстранены от выполне-
ния своих обязанностей. 

Протестировали
На прошлой неделе в Студенческой деревне, где во вре-

мя Игр будут жить спортсмены, массово протестировали 
работу столовой на две тысячи человек.

К процессу были привлечены студенты столичных вузов. Их 
задача была прийти в указанное время и поесть, сообщает tut.
by. Столовая масштабная: площадь зала – 5,5 тысячи квадратных 
метров, он рассчитан на 2 тысячи посадочных мест. Похожие 
столовые работали на крупнейших международных соревновани-
ях – на Олимпийских играх в Сочи и Европейских играх в Баку.

II ЕВРОПЕЙСКИЕ ИГРЫ

РЕЗОНАНС

Учитесь грамоте!
Минчане заметили, что перед Европейскими играми на 

официальном сайте мероприятия названия улиц Минска 
на английский перевели неточно.

По этому поводу белорусы написали петицию, которую 
опубликовали на сайте «Удобный город». Обратившиеся 
посчитали, что неверная подача информации вводит в 
заблуждение иностранцев.

Петиция была направлена в Государственный комитет 
по имуществу, а также в Министерство спорта и туризма 
Беларуси.

Министерство спорта Беларуси пообещало, что впредь 
любая транслитерация будет соответствовать правилам, 
но все «произведения», которые успели создать к этому 
моменту, не переделают: повторно изготовить их до начала 
соревнований попросту невозможно.


